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Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 3 de novembre de 2023, en aquesta casa 
consistorial.
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Intervenció
Nuria Aparicio Galbis

Vicesecretari
Juan Manuel López Borras

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:33 horas, del día 3 de noviembre de 2023 se reúnen en 
la Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Da fe del acto el Vicesecretario de la Corporación, Juan Manuel López Borras.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i tots. 
Saludem a aquells que ens acompanyen al saló de plenaris i a tots aquells que ens 
segueixen a través de les xarxes de l’Ajuntament d’Alcoi. 
Iniciem la sessió ordinària del plenari municipal.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 27591/2023 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, ELS ESBORRANYS DE LES ACTES DE LES SESSIONS 
CELEBRADES ELS DIES 19-07-2023 (EXTRAORDINÀRIA) I 24-10-2023 
(EXTRAORDINÀRIA I URGENT)
Se dan cuenta de los borradores de las actas de las sesiones celebradas por el Pleno los 
días 19-07-2023 (extraordinaria) y 24-10-2023 (extraordinaria y urgente); es conforme con lo 
que se ha tratado y acordado en las sesiones.

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS 
ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo:

Único: Aprobar las actas de las sesiones del Pleno celebradas con fecha 19-07-2023 
(extraordinaria) y 24-10-2023 (extraordinaria y urgente).
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2. 27591/2023 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. alcalde:
La Corporació Municipal lamenta la pèrdua d’Enrique Rico Ferrer, vinculat professionalment 
a la Unión Alcoyana de Seguro i a la Cambra de Comerç d’Alcoi, des d’on va impulsar el 
progrés a la nostra ciutat i va treballar pel teixit empresarial d’Alcoi. Capaç de generar 
riquesa i ocupació i va  destacar per la seua humilitat i generositat. Traslladem el nostre 
condol a tots els familiars i amics.

Felicitem Joan Montes Piedro, tricampió d’Espanya cadet; i felicitem Emili Selles, subcampió 
d’Espanya veterà de relleus, en el campionat d’Espanya d’Orientació celebrat a Avila els 
dies 21 i 22 d’octubre.

I felicitem també Javier Ventoso pel premi «Le Trophée», d’estilisme i perruqueria celebrat el 
22 d’octubre a París.

3. 23156/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS PENDENTS D’APLICAR AL PRESSUPOST EN 
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2023/10.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación C/2022/999994 por un importe total de 6.022,17 €.

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 27 de octubre de 2023, en el que se 
manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación C/2022/999994 por un importe total de 6.022,17 €, siendo el total por  
por obras 6.022,17 €, se tiene  que informar que:  

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.
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Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes. En este 
sentido consta adjunta a la fase contable OPA, informe del técnico de deportes de 16/2/2023 
en el que concreta que la obra se ejecutó correctamente y debe tramitarse como 
reconocimiento extrajudicial de créditos para su aprobación por el Pleno de la Corporación.

    De igual modo, el 22/9/2023, la Técnica del departamento de IGS explica que las obras se 
corresponden con  unas obras de mejora mediante la modificación de la esquina lateral de 
Gol A, demolición de pilastra existente y vallado de chapa galvanizada para completar la 
actuación en esa zona de la instalación deportiva municipal. Afirma, igualmente, que este 
gasto no se halla incluido en ningún contrato que tenga en vigor el Ayuntamiento.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 15 de junio de 2023,  en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”
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CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación C/2022/99994, expediente 2023/10, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Visto el articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales 
aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece que “El 
ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las obligaciones 
reconocidas durante el mismo”.

Visto el art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado de 
gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios y 
demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, el 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en la entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124570107245125 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Considerando que en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la operación contable OPA número 220220108683, 
expediente 2023/10, habiéndose retenido el crédito en las aplicaciones presupuestarias 
correspondientes del ejercicio 2023. 

Por todo lo expuesto, y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9) y COMPROMÍS ALCOI (3), 
el voto en contra de los concejales del grupo político VOX ALCOY (3) y la abstención de los 
concejales de los grupos políticos POPULAR (8) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el 
siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la 
operación contable OPA nº 220220108683, por importe de 6.022,17 €, con imputación a sus 
respectivas partidas presupuestarias, en las que se ha practicado la correspondiente 
retención de crédito.

4. 25827/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 
2023/07.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación Q/2023/10.007 por un importe total de 182,80 €.

Visto el informe de la Interventora Municipal, de fecha 18/10/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2023/10007 por un importe total de 182,80 €, siendo el total por  
suministros 182,80 €, se tiene  que informar que:

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.
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Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes.

3.- Se presenta junto a las facturas el correspondiente escrito del concejal delegado del área 
justificando la necesidad del contrato (art. 118.2 LCSP), y en este sentido, se emite informe 
justificativo de la contratación.

4.- Constan informes técnicos de los correspondientes Departamentos, en los que se indica 
la necesidad del correspondiente expediente de contratación y/o el estado en que se 
encuentra su contratación.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 34 de Ejecución del Presupuesto Municipal 2023, aprobado 
definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 16 de junio de 2023, en la que se 
indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”
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CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente, o incluso se trata de prestaciones que 
hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que no se ha seguido la 
tramitación prevista en el artículo 118 de la Ley 9/2017, de Contratos del Sector Público, 
procede de acuerdo con lo establecido en el artículo 216 del RD Leg. 2/2004, de 5 de 
marzo.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación Q/2023/10007, expediente 2023/07, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto, y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) y 
GUANYAR ALCOI (2), el voto en contra de los concejales del grupo político VOX ALCOY (3) 
y la abstención de los concejales del grupo político POPULAR (8), adopta el siguiente 
acuerdo:
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Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2023/10.007, por un importe total de 182,80 €, que empieza con la operación ADO nº 
920230010920, tercero: GUILL HERRERO ISABEL, importe: 108,90 € y termina con la 
operación ADO nº 920230010921, tercero: GUILL HERRERO ISABEL, por importe de 73,90 
€; ambas con imputación a su correspondiente partida presupuestaria.

5. 27653/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2023 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.07.2023/074.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas no comprometidas

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos políticos SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR 
ALCOI (2), y la abstención de los concejales del grupo político POPULAR (8), adopta los 
siguientes acuerdos:

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal de  
2023 por suplementos nº 2.07.2023/074, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Importe Financiación

01131 92084 22706 IMPLEM.APLICACIONES SERV. ECONOMICOS 11.000,00

Total suplementos de crédito 11.000,00

01231 01180 31000 INT. PTMO.INVERSIONES AÑO CORR. -11.000,00
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Aplicación Descripción Proyecto Importe Financiación

Total financiación -11.000,00

08863 15220 63200 REHAB.EDIF.MCPALES EDUSI/ARRU 2022 2 U63 4 25.000,00 Ptmo. Cajamar 21-1

Total suplementos de crédito 25.000,00

08863 92000 62200 MEJ.EFICIENCIA ENERGETICA EDIF.MCPL 2021 2 U63 12 -25.000,00 Ptmo. Camajar 21-1

Total financiación -25.000,00

10432 92085 62600 SIST.INFORMATICO SEGURIDAD 2021 2 U32 8 15.000,00

Ptmo. Cajamar 21-1
10.000,00 

Ptmo. Sabadell 23
5.000,00

Total suplementos de crédito 15.000,00

10432 13200 62600 ADQ. SISTEMA VIGILANCIA 2023 2 U32 1 -5.000,00 Ptmo. Sabadell 23

10432 92081 62600 ADQ. SISTEMA ALMACENAMIENTO 2021 2 U32 6 -10.000,00 Ptmo. Cajamar 21-1

Total financiación -15.000,00

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

6. 27213/2023 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT I DE LES OBLIGACIONS 
PREVISTES EN LA LLEI 15/2010, DE 5 DE JULIOL, DE MODIFICACIÓ DE LA LLEI 
3/2004, DE 29 DE DESEMBRE, PER LA QUAL S’ESTABLEIXEN MESURES DE LLUITA 
CONTRA LA MOROSITAT EN LES OPERACIONS COMERCIALS, TERCER TRIMESTRE 
DE 2023. 
De conformidad con lo establecido en la Ley 15/2010, de 5 de julio, de modificación de la 
Ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se establecen medidas de lucha contra la 
morosidad en las operaciones comerciales la Concejalía de Hacienda da cuenta al Pleno de 
la Corporación, en cumplimiento de lo establecido en el art. 4º de dicha Ley del informe de 
Intervención sobre el cumplimiento de los plazos previstos en esta Ley para el pago de las 
obligaciones de este Ayuntamiento.
Asimismo, tal y como exige la Orden HAP/2105/2012, se da cuenta del detalle del periodo 
medio de pago a los proveedores global del periodo correspondiente, cuyo cálculo se 
efectúa de acuerdo con la metodología establecida por el R.D. 634/2014, de 25 de julio.  
Dicha información deberá publicarse, además, en la página web del Ayuntamiento según 
dispone el propio Real Decreto.
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De igual modo, se dará cuenta al órgano competente de la Comunidad Autónoma, así como 
al órgano competente del Ministerio de Economía y Hacienda, de conformidad con lo 
establecido en el art. 4º, apartado 4º.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

7. 27928/2023 CONTRACTACIÓ 
APROVACIÓ PROPOSTA PROVISIONAL RECONEIXEMENT REVISIÓ EXCEPCIONAL 
DE PREUS I FORMULA APLICABLE AL CONTRACTE  D’OBRES DE REHABILITACIÓ 
DEL CONJUNT INDUSTRIAL DE RODES PER AL PARC TECNOLÒGIC CULTURAL 
C.1188
En fecha 19 de octubre de 2021 se formalizó el contrato de obras de “Rehabilitación del 
conjunto industrial de Rodes para parque tecnológico-cultural (C.1188)” entre el Ayuntamiento 
de Alcoi y la UTE Víctor Tormo S.L. y Eladio Silvestre S.A. 

Las obras se iniciaron el día 5 de noviembre de 2021, estando prevista una duración de 28 
meses, encontrándose actualmente en ejecución. 

En fecha 3 de marzo de 2023 se acordó por el órgano de contratación la modificación del 
contrato.

Mediante instancia presentada ante el Ayuntamiento, en fecha 9 de marzo de 2023 la UTE 
adjudicataria solicita, la revisión de precios del contrato. 

Consta informe técnico favorable emitido por el Arquitecto municipal en fecha 19 de junio de 
2023 así como informe aclaratorio de fecha 28/07/2023

En fecha 04/10/2023 se recibe informe de la Asesoría externa Noguera y abogados donde 
indica  que : 

“ a la vista de lo expuesto, la solicitud presentada por la UTE contratista cumple con los 
requisitos de índole jurídica de las normas citadas……….

En conclusión, a juicio de quien suscribe procede la aprobación por parte del órgano de 
contratación de una propuesta provisional, reconociendo la revisión excepcional de precios y 
la fórmula aplicable al contrato en los términos informados por el arquitecto municipal 
concediendo audiencia de la misma por plazo de diez días hábiles a la UTE adjudicataria.

Visto el informe jurídico favorable emitido por D. Juan Manuel Lopez Borras, Vicesecretario de 
la corporación en fecha 06/10/2023
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Visto el informe emitido por el Arquitecto Municipal en fecha 13/10/2023 donde indica que:

“la fórmula empleada en la revisión excepcional de precios es la 811, obras de edificación 
general, de las recogidas en el Real Decreto 1359/2011, de 7 de octubre, por el que se 
aprueba la relación de materiales básicos y las fórmulas-tipo generales de revisión de 
precios de los contratos de obras y de contratos de suministro de fabricación de armamento 
y equipamiento de las Administraciones Públicas.

Que dicha fórmula 811 tiene la siguiente expresión:

Kt = 0,04At /A0 + 0,01Bt /B0 + 0,08Ct /C0 + 0,01Et /E0 + 0,02Ft /F0 + 0,03Lt /L0 + 0,08Mt /M0 + 
0,04Pt /P0 + 0,01Qt /Q0 + 0,06Rt /R0 + 0,15St /S0 + 0,02Tt /T0 + 0,02Ut /U0 + 0,01Vt /V0 + 0,42”

Considerando que la competencia para esta contratación corresponde al Pleno, a tenor de lo 
dispuesto en la Disposición Adicional Segunda de la ley 9/2017  de contratos del sector 
público.

A la vista de lo anterior, y Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), 
COMPROMÍS ALCOI (3) y VOX ALCOY (3), y la abstención de los concejales del grupo 
político GUANYAR ALCOI (2), adopta los siguientes acuerdos:

PRIMERO.- Aprobar provisionalmente la revisión excepcional de precios solicitada por 
VICTOR TORMO S.L. Y ELADIO SILVESTRE S.A., UNIÓN TEMPORAL DE EMPRESAS 
LEY 18/1982, mediante instancia presentada ante el Ayuntamiento, en fecha 9 de marzo de 
2023, así como la fórmula aplicable al contrato en los términos informados por el arquitecto 
municipal en su informe de fecha 13/10/2023 

SEGUNDO,- Delegar en la Junta de gobierno local la aprobación definitiva de la revisión de 
precios solicitada, incluyéndose en  dicha delegación la competencia para la resolución de 
alegaciones que, en su caso se presenten , así como para la autorización del gasto y 
aprobación de la fase contable correspondiente. Dicha delegación surtirá efecto desde el día 
siguiente al de la adopción del presente acuerdo, sin perjuicio de su publicación en el Boletín 
Oficial de la Provincia , conforme al artículo 51.2 del ROF, aprobado por Real Decreto  
2586/1986, de 28 de noviembre. 

TERCERO,-  Dar traslado a VICTOR TORMO S.L. Y ELADIO SILVESTRE S.A., UNIÓN 
TEMPORAL DE EMPRESAS LEY 18/1982, con CIF U16813685 de este acuerdo otorgándole 
el plazo de  diez días hábiles para que formule alegaciones y presente los documentos e 
informaciones que estime pertinentes.
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8. 26967/2023 PROTECCIÓ DE DADES PERSONALS 
ACTUALITZACIÓ DE RESPONSABLES DE SEGURETAT EN MATÈRIA DE PROTECCIÓ 
DE DADES PERSONALS 2023.
En relación con el expediente de actualización de responsables de seguridad en materia de 
Protección de Datos de Carácter Personal, que cuenta con los siguientes antecedentes:

  La comisión responsable de protección de datos está formada por:
◦ Luis Molina Jaén, como Responsable de Seguridad de Aspectos Jurídicos.
◦ Juan Antonio Vilaplana Espí, como Responsable de Seguridad de Aspectos 

Técnicos.
◦ Hermelando Linares Seguí, como Responsable delegado de Seguridad de 

Aspectos Jurídicos.
◦ Pedro José Ramiro Zafra, como Responsable delegado de Seguridad de 

Aspectos Técnicos.
◦ Miriam Ripoll Santamaría, como administrativa de la comisión.
◦ El concejal delegado de Innovación, Industria y Actividades, Sociedad Digital, 

como Responsable de Seguridad en materia de Protección de Datos.
 Debido al cambio de Corporación Municipal, se propone nombrar como nuevo 

Responsable en materia de Protección de Datos a D. Raül Llopis i Palmer, concejal 
delegado de Seguridad Ciudadana, Emergencias y Protección Civil, Modernización 
de la Administración y Normalización Lingüística.

 Debido al cambio de funciones y puesto de trabajo de Pedro José Ramiro Zafra, se 
propone nombrar como Responsable delegado de Seguridad de Aspectos Técnicos 
a Sergi Valor Martínez.

A la vista de lo anterior, y Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus 
asistentes, con los votos a favor de los concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), 
POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta 
los siguientes acuerdos:

Primero.- Mantener la Comisión responsable de Protección de Datos formada por los 
siguientes funcionarios:

◦ Luis Molina Jaén, como Responsable de Seguridad de Aspectos Jurídicos.
◦ Juan Antonio Vilaplana Espí, como Responsable de Seguridad de Aspectos 

Técnicos.
◦ Hermelando Linares Seguí, como Responsable delegado de Seguridad de 

Aspectos Jurídicos.
◦ Miriam Ripoll Santamaría, como administrativa de la comisión.

Segundo.- Nombrar como nuevo Responsable de Seguridad en materia de Protección de 
Datos a D. Raül Llopis i Palmer, concejal delegado de Seguridad Ciudadana, Emergencias y 
Protección Civil, Modernización de la Administración y Normalización Lingüística, en 
sustitución de Jorge Gabriel Segura Alcaraz.
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Tercero.- Nombrar como nuevo Responsable delegado de Seguridad de Aspectos Técnicos 
a D. Sergi Valor Martínez, en sustitución de D. Pedro José Ramiro Zafra.

9. 19420/2023 INNOVACIÓ I NOVES TECNOLOGIES 
BAIXA DE L'AJUNTAMENT D'ALCOI EN L'ASSOCIACIÓ DE COL·LECTIVITATS 
TÈXTILS EUROPEES (ACTE)
El Ayuntamiento de Alcoy se adhirió a la Asociación de Colectividades Textiles Europeas por 
acuerdo del Ayuntamiento Pleno de 27 de junio de 2016.

Desde hace tiempo el Ayuntamiento de Alcoy no ha podido participar activamente en las 
reuniones de la Asociación de Colectividades Textiles Europeas (ACTE).

El artículo quinto, apartado 4, de los  Estatutos de la Asociación de Colectividades Textiles 
Europeas, establece, respecto de las bajas de los miembros, lo siguiente:

“Perderá la cualidad de miembro de la Asociación, quien así lo solicite expresamente, los 
que no participen en las reuniones de forma reiterada o dejen de pagar la cuota 
correspondiente durante dos años consecutivos. Se informará anualmente a la Asamblea 
General de las bajas producidas con motivo del impago de la cuota.”

Vistos los informes emitidos por el Técnico de Innovación y el TAG de Gabinete Jurídico, así 
como el informe jurídico de la Secretaria General.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gestión Estratégica, el Pleno de la 
Corporación, por unanimidad de sus miembros, con los votos a favor de los concejales de 
los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX ALCOY 
(3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta los siguientes acuerdos:

Primero.- Solicitar la baja del Ayuntamiento de Alcoy como miembro de la Asociación de  
Colectividades Textiles Europeas (ACTE), con efectos  de 31 de diciembre de 2022, debido 
a la no participación activa en las reuniones de la Asociación

Segundo.- Facultar al Sr. Alcalde-Presidente, o concejal que legalmente le sustituya para la 
firma de cuantos documentos sean precisos para la efectividad de lo acordado.

Tercero.- Notificar el presente acuerdo a la Asociación de Colectividades Textiles Europeas 
(ACTE).

10. 27591/2023 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 5230 
FINS A LA NÚMERO 5741 DEL PERÍODE 2023
De conformidad con el artículo 71 del vigente Reglamento Orgánico Municipal del 
Ayuntamiento de Alcoy, se da cuenta a la Corporación de todas las resoluciones de la 
Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:
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 Del 26 de septiembre de 2023, núm. 5230, al 23 de octubre de 2023, núm. 5741

El Pleno de la Corporación queda enterado.

Antes de seguir con el siguiente punto del orden del dia, se ausenta de la sesión la Sra. 
Interventora de Fondos, Nuria Aparicio Galbis. 

11. 28448/2023 GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
MOCIÓ CONJUNTA GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA I GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS 
PER A DEMANAR AL CONSELL DE LA GENERALITAT EL CANVI NORMATIU PER A 
CELEBRAR EL 23 D'ABRIL I MANTINDRE LES FESTES DE MOROS I CRISTIANS EN 
HONOR A SANT JORDI MÀRTIR EN CAP DE SETMANA.
Els grups polítics SOCIALISTA I COMPROMÍS ALCOI presenten la moció conjunta següent:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Tradicionalment, s'han celebrat majoritàriament els dies 22, 23 i 24 d'abril. Cert és que la 
normativa de festius en l'àmbit nacional atribueix als Ajuntaments la potestat de fixar 
únicament dos dies festius locals i, per tant, insuficients per a poder gaudir la trilogia festera 
per la ciutadania local i els diferents visitants.

S'ha suscitat en els últims anys un debat sobre la idoneïtat de traslladar a cap de setmana la 
trilogia festera intentant dins de les possibilitats la proximitat amb el dia 23 d'abril, però 
considerant que dissabte, diumenge i dilluns serien les dates adequades per a la seua 
celebració.

Hi ha hagut un consens en el Consell Econòmic i Social on estan representades les entitats, 
empresarials, comercials, sindicats, partits polítics i altres col·lectius que han manifestat la 
necessitat de traslladar a cap de setmana la celebració de les nostres festes. L'any 2023 es 
va aprovar per unanimitat del Consell econòmic i social eixe canvi i sobretot per la totalitat 
dels grups municipals en un Ple Municipal màxim òrgan de representació ciutadana la 
celebració l'any vinent 2024 de les festes en el cap de setmana anterior al 23 d'abril.

Aquest canvi és causat per diferents motius que des del grup municipal socialista i altres 
col·lectius de la ciutat aconsellen la celebració de la trilogia en cap de setmana. Incrementar 
la presència d'alcoians i alcoianes en la celebració de les seues festes patronals. Bé perquè 
treballen en altres ciutats, treballen en la mateixa ciutat d'Alcoi, però no puguen gaudir de les 
mateixes si no són festius locals o perquè es troben realitzant estudis. O també per no 
perjudicar processos productius d'empreses alcoianes que interromprien d'eixa manera la 
seua producció, facilitant amb el canvi a cap de setmana els horaris de moltes activitats 
econòmiques de la ciutat, com l'obertura a comerços i que beneficien del gaudi de les festes 
al personal que treballa en un sector tan important. Així mateix, millorar la presència de 
visitants de la comarca i de turistes d'altres destins, facilitar als músics de les bandes que 
participen de les festes la seua participació en aquestes, millorar les xifres de l'hostaleria a la 
ciutat que genera tanta ocupació en eixes jornades i també i perquè no dir-ho, l'increment de 
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la mateixa venda de cadires per a les festes que s'incrementa quan es duen a terme en cap 
de setmana han influït en el fet que en diferents fòrums hi haguera una opinió per la qual la 
possibilitat de passar les festes a cap de setmana millora la celebració d'aquestes.

No obstant això, també existeix una opinió lloable en determinat sector món fester i de la 
mateixa ciutadania de la tristesa de no celebrar el dia de Sant Jordi amb una festivitat local. 
Cal destacar que quan les festes de Sant Jordi s'han celebrat al maig per la seua proximitat 
amb la Setmana Santa el dia de Sant Jordi no ha sigut festiu i mai hi ha hagut cap 
reivindicació al respecte fins al dia de hui. Tot i això. Queda una decepció de no poder 
honrar al Patró de la ciutat per la qual també som internacionalment coneguts amb una sèrie 
d'actes que en dia laborable són difícils de celebrar.

Vist que l’última postura és totalment raonable i pot conviure amb les festes en cap de 
setmana i d'acord que els festius locals es redueixen actualment a dos, es proposa el 
següent acord:

1. Que se sol·licite al Govern valencià l'estudi del canvi normatiu adequat perquè un dels 
festius autonòmics – mai el 9 d’octubre- puga destinar-se a incrementar com a festiu local 
passant a tres festius locals.

2. Que es mantinga la celebració de les Festes de Moros i Cristians en honor a Sant Jordi 
Màrtir en el cap de setmana més pròxim al 23 d'abril. Atés l'interés de la ciutat en què 
aquestes festes se celebren en cap de setmana, sent dissabte el dia de l’entrada, diumenge 
el dia de Sant Jordi i dilluns el dia dels Trons.

Sr. Jordi Martínez:
Bon dia, moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bé, llig els punts d’acord de la moció.

El Sr. Martínez, portaveu del grup polític SOCIALISTA, llig els punts d’acord de la moció.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Rodríguez:
Bon dia a tots i a totes, els que esteu presents i els que ens segueixen per les..., 
telemàticament. 
Bé, breument, no volem utilitzar massa temps en aquesta qüestió perquè entenem que el 
fons de la qüestió no té massa sentit, des del nostre punt de vista. Refermar per un costat la 
decisió que les festes siguen sempre cap de setmana i, alhora, deixar oberta la possibilitat 
de fer festa el dia de Sant Jordi, fora de la trilogia, em sembla de poc sentit, ens sembla un 
poc estrany, no? Quina necessitat hi ha que siga festa el dia del patró si aquesta festivitat ja 
s’ha celebrat un altre dia. Això també passa, per exemple, en el tema de la Mare de Déu 
dels Lliris, que hauria de ser un 21 d’agost i se celebra un diumenge i no passa 
absolutament res. Per tant, nosaltres, sense gastar massa temps, veiem que no és un tema 
per a polemitzar, cal respectar totes les sensibilitats, però nosaltres no li trobem sentit a la 
proposta. Com més festes locals, doncs millor, evidentment, no tenim res en contra d’això ni 
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moltíssim menys, però sempre que comptem per a aquestes coses amb el Consell 
Econòmic i Social. Aquest tema es decideix en aquest Ple sense haver contestat a aquest 
òrgan, i això ens sembla que és una equivocació. És un absurd demanar una cosa i la 
contrària al mateix temps. Això és el que es pretén amb aquest acord i per això entenem que 
la posició menys incoherent que podem tindre és abstindre’s i així ho anunciem ja.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos los presentes y a los que nos siguen desde sus 
casas. Bien, de nuevo vuelve al salón de plenos un debate que esta en la calle desde hace 
años, un debate que precisa de la participación de la ciudadanía alcoyana que de nuevo se 
queda sin voz y sin voto. Y digo esto porque tal decisión no puede ni debe ser planteada o 
aprobada por unos pocos, esta decisión debe ser participada por todos y cada uno de los 
alcoyanos, porque no todos disfrutan de los días de fiestas como festeros, al tener otras 
preferencias o hobbies. Esta propuesta se comento en el Consejo Económico y Social, pero 
no se ha trabajado en ella como se debe, ya que afecta en varios aspectos a la ciudadanía 
alcoyana. Pensamos y creemos necesaria la participación de la ciudadanía alcoyana en 
casos de esta índole. El consenso sobre las fechas de las fiestas de Moros y Cristianos de 
Alcoy no llegara por las diferentes posturas y opiniones al respecto y en este caso sucederá 
igual. Lo cierto es, que para bien de unos y mal de otros, la realidad social es la que es, pero 
esto no  significa que cambios de esta magnitud se puedan decidir y aprobar aquí. Pero 
bien, leída la exposición de motivos, en un apartado dice, “queda una decepción no poder 
honrar al Patrón de la ciudad en una serie de actos que en día laborable son difíciles de 
celebrar”. Creo que el día de San Jorge se celebra domingo desde que se celebra el triduo 
fin de semana, ¿o no? ¿Y tienen alguna idea o se han planteado una serie de actos a 
realizar?, ¿pueden explicarnos qué idea tienen o se han planteado? Recordar que San 
Jorge Martir, que San Jorge también es patrón en Cataluña y allí no es festivo, pero en 
cambio hay muchos actos, lo que nos hace dudar cuál es el verdadero motivo y el interés de 
hacer el 23 de abril festivo en nuestra localidad, ¿será cierto por ser el día de San Jorge, 
patrón de las fiestas de Moros y Cristianos de Alcoy, o hay algún interés personal por parte 
de alguien? También nos preguntamos, y reitero, ¿que actos se celebrarían el 23 de abril si 
llega a ser festivo?, o será un día mas de fiesta, donde enlazar con un puente y alargar un 
viaje o unos días en la playa. Repito, ¿tienen pensado algún acto o solo es por tenerlo como 
festivo más?, ahora que esta de moda reducir la jornada laboral, o es por colgarse la 
medalla por hacer el 23 de abril festivo? Me gustaría que alguno respondiera a alguna de 
estas cuestiones. San Mauro Mártir también es patrón de Alcoy desde 1620 y La virgen de 
los Lirios patrona desde 1653 y no es festividad en su día. En el caso de San Mauro se 
celebra el último domingo del mes de noviembre, anteriormente se celebra el primer fin de 
semana, el primer domingo de diciembre, y en el de la virgen de los Lirios el 21 de agosto, y 
no son festivos, como me he referido anteriormente al de San Jorge en Cataluña. Desde 
VOX Alcoy velamos por mantener y recuperar nuestras tradiciones alcoyanas, porque son 
las que nos han permitido llegar hasta nuestros días, aunque a algunos gusten o no gusten 
por ser algunas religiosas,  por lo que nos parece una propuesta que beneficia en este 
sentido a los alcoyanos. Al tener tres días festivos locales las opciones son amplias y 
podemos volver a recuperar alguna fecha perdida, como la tradicionalmente se celebraba el 
segundo de día de Navidad, el 26 de diciembre, por lo que conseguir que uno de los festivos 
autonómicos pueda destinarse a incrementar a tres días los festivos locales en Alcoy, es 
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una opción que puede hacer posible recuperar como festivo local el 26 de diciembre, 
segundo día de navidad tradicional en Alcoy. Gracias.

Sr. Cantó:
Gràcies, bon dia. Nosaltres sí que donarem suport a aquesta primera part de la moció de 
demanar el 23 d’abril que siga festiu, perquè no pensem que siga una cortina de fum per a 
tapar la sentència contra la conversió en zona de vianants, no ho pensem en cap moment. 
No pensem tampoc que açò es demane ara a la Generalitat en què que governa el Partit 
Popular, no quan estava Ximo Puig, amb l’esperança vetlada que una negativa es poguera 
utilitzar com a propaganda política o lluita electoral contra el PP. No, no ho pensem tampoc 
en cap moment. Per això n’estem a favor, perquè pensem que és una reacció ràpida i 
intel·ligent del govern municipal a la petició del president de l’Associació de Sant Jordi i, 
sobretot, a la «cerrada ovación» que va tindre en la gala del Calderón, aplaudiments que no 
van compartir els regidors socialistes, però perquè pensem que estaven en una digna 
posició d’imparcialitat, de govern. Llàstima que eixa imparcialitat i eixa dignitat no la 
mostraren en la gala del 9 d’Octubre, amb les riallades, els acudits sobre la difunta 
alcaldessa de València, però bé. El dia de la presa de càrrecs es va mantindre eixa 
imparcialitat, em pareix bé. I donaríem suport a eixa moció, però el que no podem avalar és 
eixa insana i infatuada, o eixa pesada i molesta vanaglòria que acompanya l’acció de 
govern. Sempre que necessita posar sempre la poteta damunt de qualsevol col·lectiu que el 
critica, sobretot, si és en públic, i hi ha exemples a mansalva, alguns ara us els comentaré. 
No li va agradar gens quan AVANÇAR va criticar les obres del Centre, quan l’Associació de 
Veïns de la Zona Nord els va criticar el projecte de la Plaça Al-Azraq, quan els veïns de 
l’Eixample o Benissaidó van criticar el carril bici, quan algun veí es queixa dels coloms o 
quan algun veí es queixa de les ocupacions..., sempre la resposta d’aquest govern és la 
poteta damunt el que crítica, i ara li ha tocat a l’Associació de Sant Jordi. No es pot llevar de 
l'equació de les festes i de les dades de les festes a l’Associació de Sant Jordi. Pensem que 
si retiren el segon punt de la moció, sí que aprovaríem aquesta moció; si no ens abstindrem, 
retiren-lo, parlen amb el Consell, parlen amb l’Associació de Sant Jordi, tornen ací amb un 
calendari consensuat. Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
M’he perdut, m’he perdut en... En aquest debat m’he perdut perquè jo entenia que veníem 
ací a debatre sobre un tema que jo crec que és més que evident que crec que hi estem 
quasi tots d’acord, o siga, hem anat als veïns que critiquen, ens n’hem anat a Cerrado, no 
sé... Després també el Sr. Abad parlava d’interessos personals el Dia de Sant Jordi... A 
veure, açò és molt més senzill, açò és superfàcil, nosaltres l’altre dia, pel que deia el Sr. 
Cantó, el president de la Generalitat, anterior, Ximo Puig, va obrir un debat posant el festiu 
de juny, de les Fogueres. Jo crec que això li obri molts llums; probablement estaria bé que 
tots poguérem tindre un dia més festiu, perquè les persones que viuen a Alacant, 
probablement l’any que ve no serà festiu local perquè haurà de donar els 3 festius locals en 
altres dades. I en aquest cas creiem que és una bona idea dir-li al Consell que òbriga un 
debat o que òbriga, com diu això, algun tipus d’expedient administratiu. Ells diran si es 
poden o no es poden canviar o incorporar un festiu autonòmic a la decisió local, és tan 
simple com açò. Però també volíem fer constar que en els últims anys, i així ho posa en 
l’expositiu de la moció, jo crec que hi ha un consens..., en el Consell Econòmic i Social va 
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ser aclaparador, un consens que les festes són millor en cap de setmana. Per què? està 
explicat també en l’expositiu, el món de l'hoteleria ho agraeix, les bandes que toquen a la 
nostra ciutat ho tenen més difícil si és entre setmana, la gent que treballa fora ho té més 
difícil si és entre setmana, la gent que té una empresa, si hem de fer un procés (....) 
interrompre-ho a mitjan setmana, no és beneficiós per a ells, la gent que estudia fora tampoc 
no hi pot vindre. Per tant, s’entén per part del Consell Econòmic i Social, i així es va fer 
referència, i tots els que estem ací, estàvem allí presents amb els nostres portaveus, que era 
una millor decisió passar a cap de setmana i a celebrar les festes en cap de setmana. Però 
també ens trobem que el president de l’Associació, en el discurs que fa l’altre dia en el 
Teatre Calderón, fa una referència a intentar..., no va fer una referència a passar les festes a 
la trilogia antiga, eh!, no la va fer, va fer una referència a veure de quina manera el 23 d’abril 
podria ser festiu, i que els polítics, els que estem ací, però tots els que estaven allí, que 
prengueren decisions per veure si hi ha alguna oportunitat de fer això. I nosaltres vam 
escoltar el president de l’Associació i això hem fet. Igual que també dic que l’Associació ha 
d’escoltar el Consell Econòmic i Social i el Consell Econòmic i Socialm a la societat i al món 
fester. Ens hem d’escoltar tots i ací hem vingut a escoltar-nos i creiem que és una..., iniciar 
un debat que pot estar molt bé que ens done un festiu més local per al dia de demà. Sr. 
Abad, ja veurem quin és!, ja veurem quin és!, perquè l’any que caiga bé Sant Jordi i puguem 
no tindre un festiu local més, fa molts anys que aquesta ciutat no celebra el segon dia de 
Nadal o fa molts anys que no celebra Sant Maure o fa molts anys que no celebra la Verge 
dels Lliris o qualsevol altra festivitat que creiem tots que és una proposta interessant i que, 
com fem sempre, traslladem al Consell Econòmic i Social. Que el Consell Econòmic i Social, 
Sr. Rodríguez, no és el que posa les festes, és aquest Ajuntament quan demana al Consell 
Econòmic i Social. Per tant, jo crec que és una proposta totalment raonable, totalment, que 
jo creia que anava a ser una declaració institucional i que ens trobem que hi ha una espècie 
de debat que tampoc no sé massa bé a què porta. Jo, al Sr. Rodríguez li diria que té poc 
sentit aquesta proposta..., doncs té poc sentit. El món fester jo crec que va traslladar l’altre 
dia una proposta, i crec que està bé que la debatem ací, crec que té sentit, són temes 
importants per a la ciutat perquè dos festius locals depenen d’això, moltes qüestions 
econòmiques de la ciutat depenen d’això. Jo crec que és un debat que sí que és interessant 
i que sí que s’ha de donar ací. I, per acabar, jo entenc que açò és un tema d’escoltar-nos 
tots i de debatre en un saló de plens una cosa que creiem que és bona, que potser útil per a 
la ciutat i ja veurem..., nosaltres ho estem parlant en aquesta legislatura. D'ací a uns anys no 
sabem ni com seran els festius locals ni aquesta societat com funcionarà, però que hi ha una 
intenció de buscar això i és, simplement i planament, demanar-li al Consell que òbriga un 
debat en aquest sentit, no hem fet res més que això.

Sr. Rodríguez:
A veure, nosaltres no volem polemitzar, no és un tema polèmic, important, jo pense que més 
que important és sensible, té moltes sensibilitats i nosaltres en això som molt respectuosos. 
Torne a dir que hi ha festivitats com la de Mare de Déu dels Lliris, fins i tot la Setmana 
Santa, quan cau en festes, es canvien les festes sense cap problema, i això era un tema que 
ja estava superat i aquest debat torna a posar en l’ambient social una polèmica que jo em 
pensava que estava superada. No li trobem sentit, tornem a dir-ho, és a dir, és tirar balons 
fora o és fer un brindis al sol dir-li a la Generalitat que determine si alguna de les festivitats 
les podem agafar com a locals. Que a mi em pareix molt bé, vull dir, que ho estudie i tot 
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això, per això no votaré ni en contra ni a favor, simplement ens abstenim perquè no li veiem 
eixa necessitat. Ni moltíssim menys pensem que el Sant Jordi no té sentit en la trilogia 
festera, es faça quan es faça, cap de setmana com s’ha determinat des de fa temps, i és ací 
quan se celebra el sant, el dia del sant, el dia de Sant Jordi, dins d’eixe marc festiu 
tradicional d’Alcoi. Bé, si ve bé..., i si no ve, no passa absolutament res. Pensem que és 
perfectament assumible segons està actualment, però bé. Torne a dir, sense ànim de 
polèmica ni moltíssim menys i sent molt respectuosos amb les inquietuds o els sentiments 
religiosos de tot el món, per descomptat, que això quede clar. Nosaltres el que passa és que 
no li trobem sentit, demanar una cosa, i a l’altre no li trobem cap de sentit, simplement.

Sr. Abad:
Si, gracias de nuevo Sr. Alcalde. Bien, nosotros, desde el punto de vista de VOX, no vamos 
a votar en contra, al contrario, vamos a votar a favor porque creemos que es una propuesta 
que beneficia a la ciudadanía, siempre que aumentemos un día festivo, pero lo que hay que 
trabajar es en que se va a utilizar ese día, que actos se pueden realizar ese día, si se 
consigna y se afirma que es el día 23 de abril y nada, y lo que…, como me he reiterado en la 
intervención anterior, que consensuada y participada por todos los alcoyanos, con el 
Consejo Económico y Social y Asociación de San Jorge, como bien ha reiterado el senyor 
del Partido Popular, etc., vale. Muchas gracias.

Sr. Cantó:
Gràcies, li torne a repetir, estem completament d’acord de demanar el 23 d’abril que siga 
festiu; per això li demanem que retire el segon punt d’acord, que parle també amb 
l’Associació de Sant Jordi. Segons ha dit vosté, ja que va parlar amb tots, sentir a tots i 
també a l’Associació de Sant Jordi, i en aquest segon punt de l’ordre del dia a l’Associació 
de Sant Jordi, a l’Associació de Sant Jordi se l’aparta. També seria important escoltar els 
alcoians que treballen a Alcoi, que en el seu calendari laboral tenen el dissabte i el 
diumenge «de libranza» i que perden sempre un dels dos dies de festa local per posar-la en 
dissabte. Retiren per favor el segon punt i l’aprovarem. Si no, haurem d'abstindre’s. Gràcies.

Sr. Martínez:
A veure, no retirem el segon punt i vosté ho sap perfectament per què, perquè el que 
pretenem és mantindre..., que ningú no crega que açò és utilitzar tres dies per a fer 22, 23 i 
24 sempre. No, açò en el Consell Econòmic i Social ja s’ha parlat més d’una vegada. A 
veure, Sr. Cantó, pactar amb l’Associació de Sant Jordi?, a nosaltres que ens ha de dir? Si 
el calendari que s’ha usat fins l’any passat està pactat per aquest alcalde amb els presidents 
de l’Associació. A nosaltres ens ha de dir de pactar amb l’Associació...? Aquest alcalde és el 
que va pactar un calendari fins ací, si no m’he equivoque, fins a l’any passat. I després 
estava el tema de la pandèmia, vam tindre tots els problemes que tots coneixem. Pactar 
nosaltres amb l’Associació de Sant Jordi?, sempre, només faltaria. I, més tard, dues 
puntualitzacions, Sr. Abad, vosté ho ha dit en el primer torn, farem coses el dia de Sant 
Jordi, enguany farem coses el dia de Sant Jordi, sobretot perquè les parlarem i les 
acordarem amb l’Associació de Sant Jordi i celebrarem el patró com puguem i com toca. I 
més tard, dues qüestions: jo crec que açò és molt senzill, no retirarem cap dels punts de 
l’ordre del dia, açò és obrir un debat del dia, d’un festiu més local, per a cada localitat que 
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puga triar un festiu més local i incorporar-lo a les seues tradicions, bé siga en el dia de Sant 
Jordi, bé siga el dia que puga ser. Venen anys en què jo crec que no hi haurà problemes, no 
és un debat de legislatura en el qual puguem tindre diferències, com podria dir el senyor..., 
no, no. Aquesta legislatura jo crec que, llevat l’any que ve, es retarden les festes perquè és 
Setmana Santa i cal recordar que sempre que s’ha retardat per la Setmana Santa mai no 
s’ha celebrat el dia de Sant Jordi, ho recorde per als que els agrada el dia de Sant Jordi, que 
a mi també m’agrada, però no s’ha celebrat mai quan s’ha canviat la Pasqua. Quan s’ha 
canviat la Pasqua, no s’ha celebrat mai el dia de Sant Jordi; i, per tant, jo crec que és 
simplement i planament poder obrir eixe debat, i que ningú no crega que això implicarà 
canvis en la Festa actualment, que és buscar el cap de setmana perquè és millor per a la 
ciutat, ho he dit, econòmicament i..., i en el fons, perquè jo crec que cadascú de nosaltres..., 
jo preferisc celebrar el dia de Sant Jordi amb els meus, sent 22 d’abril, que 23 d’abril, sense 
que puga vindre la meua família o els meus amics o gent dels voltants, jo preferisc celebrar-
ho amb tots els meus. Per tant, jo crec que és una moció superclara, que obri un debat que 
crec que és interessant i que a partir d’ací, igual d'ací a uns anys tenim la sort que sí que 
tenim un festiu local més i aquest debat aprofita per a alguna cosa. També aquest 
posicionament d’aquest plenari, com ha passat en el plenari d’Alacant. I, res més, demanar-
los que voten a favor i ja està la meua intervenció.

Sr. Alcalde:
Passem a la votació de la moció.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel Grup Polític Socialista.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups polítics 
SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) i VOX ALCOY (3), i l’abstenció dels regidors dels 
grups polítics POPULAR (8) i GUANYAR ALCOI (2), aprova la moció presentada.

12. 28943/2023 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ PEL 25-N CONTRA LA VIOLÈNCIA MASCLISTA I CONTRA LES DONES
El grup polític COMPROMÍS ALCOI, presenta la següent moció:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En 2023, han estat assassinades 48 dones a l’estat espanyol, segons dades del Ministeri 
amb data del 19 de setembre. Al País Valencià, han sigut 6 les dones assassinades a les 
quals volem recordar: 

 Anne Marie, 63 anys, Oriola
 Ilham, 38 anys. Antella
 Raquel, 58 anys a Alzira
 Nicola, 54 anys. Castelló de la Plana
 Suzan, 80 anys. Oriola
 Cristina, 54 anys, Enguera

Malauradament, aquesta xifra podria quedar desfasada quan debatrem aquesta moció.
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Els assassinats conformen la màxima representació de les formes de violència masclista 
que continuen sotmetent les dones en tots els àmbits de la seua vida, i que representen una 
greu i sistemàtica vulneració dels drets humans de dones i xiquetes. Aquestes violències 
tenen el seu origen i nucli en la pervivència d’un sistema social patriarcal, present a totes les 
estructures de la societat, que no considera la igualtat un autèntic dret de les dones, que si 
bé es manifesta genèricament a les lleis, a la vida real manté rols i responsabilitats 
diferenciats, resta credibilitat i autoritat a les dones, cosifica el seu cos, consolida pautes 
culturals que transmeten i reproduïxen estereotips que posen l’accent en les responsabilitats 
i culpabilitats de les dones, que sobrevalora el que és considerat masculí i devalua i 
invisibilitza el que és considerat femení i que perpetua la cultura de l’abús de les dones, 
apropiant-se dels seus cossos, de la sexualitat i de les seues vides.
De fet, la violència masclista és la primera causa de mort prematura entre les dones. El 
masclisme mata i, per tant, és una qüestió política de primer ordre.
Malgrat tot el que hem avançat des del 1999, quan l'Assemblea General de l'ONU va 
declarar el 25 de novembre com el Dia Internacional de l'Eliminació de la Violència contra les 
Dones, de totes les lleis, convenis, pactes, i de tot el que hem avançat en la lluita contra el 
patriarcat, 24 anys després, encara hi ha qui pretén negar l’evidència i qui li dona 
suport.
L’últim informe de l’observatori del Poder Judicial apunta que l'any 2022, al País Valencià 
han augmentat tots els indicadors de violència masclista, parla d’un “increment significatiu” 
en les víctimes, tant en les denúncies com en les ordres de protecció. L’augment de les 
denúncies no sols per part de les víctimes, sinó per part de familiars, terceres persones o 
serveis d’assistència.
L’augment d'aquestes xifres significa que les polítiques públiques que s’han dut a terme 
aquests darrers anys han funcionat, que la consciència de ser víctima i del dret a la 
denúncia i a la protecció s’ha instal·lat en la societat. I, el que fa no massa anys era 
socialment «vergonyós» i s’havia d’amagar a l’interior de casa, a l’àmbit privat, hui les dones 
ja no ho callem. 
És per tot això que és necessari que les institucions públiques manifesten públicament i de 
manera unànime i sense embussos el seu rebuig a la violència masclista i que les seues 
declaracions es facen realitat cada dia amb la coherència de les accions.
I tot i que manca molta feina, tant ciutadana com institucional, cal renovar i reforçar el Pacte 
Valencià Contra la Violència de Gènere i Masclista.
Un pacte pioner, on el nostre Ajuntament ja està adherit des de 2017, i que, ara més que 
mai, cal reivindicar, renovar i reforçar.
Són moltes les polítiques que el Pacte garanteix i que cal mantindre: treballar per una 
societat lliure i segura contra la violència de gènere, feminitzar la societat, coordinar el treball 
en xarxa per a l’atenció de dones víctimes de violència masclista, així com la socialització, 
per tal que aquest tipus de violència siga concebuda com un conflicte polític i tinga una 
dotació de pressupost estable. 
Tots els objectius van estar consensuats per partits polítics, agents econòmics i socials, 
associacions feministes, institucions públiques, universitats, poder judicial valencià, forces 
de seguretat i tercer sector.
La primera concreció del pacte va tindre lloc en els pressupostos de 2018. En aqueix 
exercici i en el següent es va modificar la legislació valenciana per a adaptar-la al marc del 
Conveni d'Istanbul. D'aquesta manera es va garantir que els drets, serveis i programes 
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d'atenció a les dones, fills i filles víctimes de violència de gènere també anaren per a dones 
víctimes de tràfic, agressions sexuals, mutilació genital, matrimonis forçosos, etc.
Vam ser pioneres a dignificar les víctimes, equiparant les indemnitzacions per 
assassinats masclistes a les de terrorisme. En la inclusió de la interseccionalitat, tenint en 
compte la diversitat que pot afectar a les víctimes, com ara la discapacitat, la situació 
administrativa o econòmica.
També vam ser pioneres en la 1ª Estratègia Valenciana contra les Violències Sexuals, 
que posa el focus en la llibertat de les dones, de la seua capacitat de decisió sobre el propi 
cos, sexualitat i vida; així com el servei d’atenció «Alba», per a dones en situació de 
prostitució. 
Tots aquests serveis han estat essencials per a continuar desenvolupant una societat amb 
una igualtat efectiva, i per això, cal reivindicar-los i no permetre que s’eliminen, com per 
exemple la incorporació de la perspectiva de gènere en la LOTUP (Llei d’Ordenació del 
Territori, urbanisme i paisatge), o la creació del servei «Dona Rural» de la conselleria en 
competències en agricultura, tan necessari per a continuar avançant en drets per a les 
dones rurals i desenvolupar el 1er Pla de Promoció 23-26.
En compte d’això, amb els canvis de governs, hem assistit a la censura i el negacionisme 
continuat: eliminant murals fets per l’alumnat, com en Orpesa, censurant llibres com en 
Borriana i Castelló, o apartant-se i posant en qüestió les manifestacions de dol i suport a les 
víctimes de violència de gènere.
Per tot això, la societat civil organitzada ja va eixir al carrer el 20 de juliol Amb el lema «Ni un 
pas enrere» per exigir a les i els polítics que es mantinguen els drets aconseguits, que cap 
canvi en la governança ha de fer retrocedir-nos en drets humans. I des de Compromís ens 
sumem a eixe clam de la ciutadania que vol que les polítiques públiques que hem posat en 
marxa no retrocedisquen ni un pas. 
Els Ajuntaments, en ser les Administracions més properes a la ciutadania, som els governs 
que podem donar una resposta més ràpida i eficaç a aquest problema social. En aquest 
sentit, el nostre Ajuntament vol reafirmar el seu compromís amb la lluita contra la violència 
masclista i les desigualtats que la legitimen i perpetuen. 
La implicació responsable dels ajuntaments en les polítiques d’igualtat és fonamental per 
evitar les situacions de risc de moltes dones.
És per tot això que, presentem al Ple les següents propostes d’acord:

ACORDS

1. L’Ajuntament d’Alcoi dedica un sentit record a la memòria de totes les dones 
assassinades per violència de gènere i expressa el seu rebuig a totes les manifestacions 
d'aquesta violència. Manifesta el seu compromís amb les víctimes i declara la tolerància zero 
amb la violència masclista.
2. Aquest Ajuntament dona suport a les mobilitzacions convocades pel Moviment Feminista 
amb motiu del 25N i convocarà en la data i hora més adient per a la participació del veïnat i 
associacions en acte per reivindicar la fi de la violència de tot tipus contra les dones.
3. Aquest Ajuntament declara la seua voluntat de fer prevenció contra les violències 
masclistes i la desigualtat una política prioritària i transversal, que impregne totes les 
polítiques desenvolupades a través de les seues regidories. I com exemples de la voluntat 
de no donar «Ni un pas enrere» ens comprometem a: 
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- dotar de llibres a escoles i biblioteques, fomentar l’educació sexual i afectiva, tant 
en les criatures com en les persones adultes i especialment en les joves.
- cedir espais per fer murals i expressions artístiques on es represente la igualtat 
entre dones i homes, de forma participativa, en especial per la gent més jove.

4. Aquest Ajuntament es compromet a dissenyar estratègies d’actuació i elaborar els 
pressupostos municipals amb perspectiva de gènere i feminista, i això pel que fa a la 
violència contra les dones vol dir:

a). Conèixer la realitat local respecte dels maltractaments, per detectar on cal 
actuar i on cal previndre, tenint especial cura de totes les interseccions que 
fan més vulnerables les dones amb discapacitat o diversitat funcional, així 
com les dones en entorns rurals o nouvingudes, amb escassos recursos o 
dependència física o econòmica o qualsevol altra circumstància que la faça 
més vulnerable, per tal de treballar des de la visió complexa de les violències 
masclistes.
b). Elaborar un pla de formació del funcionariat, per oferir-lo a la totalitat de 
treballadors i treballadores municipals per tal que siguen sensibles i tinguen 
estratègies per treballar les polítiques de gènere i contra la violència.
c). Introduir entre les prioritats municipals la protecció i assistència a les 
dones que pateixen violència de gènere.
d). Desenvolupar estratègies de prevenció i accions contra la violència de 
gènere des dels àmbits educatiu, cultural, festiu, laboral, d’incentivació de 
l’associacionisme de les dones, sanitari, d’assistència social, dins les 
competències municipals i tenir-ho com a criteri transversal en qualsevol 
activitat municipal.
e). Dotar tot açò de les partides corresponents als nostres pressupostos 
municipals.

5. Així mateix, l’Ajuntament d’Alcoi es compromet a facilitar, a través dels mitjans públics 
dels quals disposa, tot tipus de campanyes dirigides a la prevenció, orientació i 
conscienciació de les desigualtats entre dones i homes i de la violència masclista.
6. En tant que l’entitat subvencionadora, aquest Ajuntament es compromet a no 
subvencionar actes en les quals l'entitat organitzadora utilitze com a reclam publicitari el cos 
de les dones de forma sexista.
7. L’Ajuntament d’Alcoi dissenyarà un pla d’acció específic per a la prevenció i erradicació de 
la violència de gènere en l'adolescència, amb els valors del feminisme, de la coeducació, la 
cooperació i el respecte a la diversitat afectivosexual, i que ha de constar d’objectius, 
accions i calendari, amb la voluntat d’involucrar i dinamitzar amplis sectors socials i ha de 
ser convenientment dotat als pressupostos municipals.
8. Demanar al Govern de la Generalitat:

1. Que es comprometa amb la renovació del Pacte Valencià Contra la Violència de 
Gènere i Masclista, així com del Pacte d’Estat Contra la Violència de Gènere i 
Masclista i es mantinga les mesures de protecció de víctimes i per a l'erradicació de 
la violència de gènere.

2. Que incremente la dotació pressupostària en matèria d’igualtat de gènere per seguir 
augmentant i millorant els recursos que les dones víctimes necessiten, l’atenció 
primària, psicològica, habitacional, formativa ocupacional, etc.
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3. Que mantinga tots els serveis amb perspectiva de gènere de la Generalitat 
Valenciana, com el servei de Dona Rural i continue desenvolupant el pla de promoció 
de les dones rurals, així com la formació, els premis, etc.

9. Demanar al Govern de l’Estat:
a). Que les dones que fugen de les guerres, que han sigut abusades, 
prostituïdes, explotades, siguen tractades com a refugiades de guerra i 
tinguen accés a tots els drets.
b). Que es reformen les lleis perquè estiguen reflectides totes les formes de 
violència contra les dones.
c). Que s’eliminen les traves a les dones migrants en situació irregular per 
accedir a les mesures d'atenció integral i protecció efectiva contra la violència 
de gènere i que es faça efectiva la possibilitat de rebre asil o refugi polític per 
motius de persecució per violència masclista o opció sexual.
d). Reivindicar les competències municipals en matèria d’igualtat, prevenció i 
ajuda contra la violència de gènere i més d’exigir-ne el finançament necessari.

Sr. Cerradelo:
Bon dia a totes i a tots. Passe a llegir els punts d’acord.

El Sr. Cerradelo, regidor del grup polític COMPROMÍS ALCOI, llig els punts d’acord de la 
moció.

Sra. Paredes:
Bon dia. Vull saludar a tot el món que ens segueix per les xarxes. Bé, comence amb la 
lectura de les dones que han sigut assassinades a l’estat espanyol. 

 Rosalia Martín Chamorro, 36 anys
 Raquel Lorente Pardo, 58 anys
 Maricel García Valmeo, 46 anys
 María Rosa Gómez Fernández, 52 anys
 Sandra (Cognoms desconeguts)
 Suzan Ann (Cognoms desconeguts)
 Nicola (Nicoleta Maria) 
 Hanna (Cognoms desconeguts)
 Laura (Cognoms desconeguts)
 Miguela (Cognoms desconeguts)
 Sandra (Cognoms desconeguts), 41 anys
 Paqui (Cognoms desconeguts), 52 anys

Sra. Peidro:
Buenos días. 5 años, 1000 millones y desgraciadamente 257 víctimas después del Pacto de 
Estado contra la Violencia de Género, tienen que seguir presentando mociones por el 25 N. 
Dice Compromís que en 24 años hemos avanzado con leyes, convenios y pactos contra el 
patriarcado, del 2003 al 2023, 1.235 víctimas mortales, estas cifras no hablan de avance. 
Según el Ministerio del Interior, entre 2019 y 2022 los delitos contra la libertad sexual han 
aumentado un 45.8% en la Comunidad Valenciana, un 53.3 % en la provincia de Alicante y 
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un 115.4 % en Alcoy, otra vez las cifras no hablan de avance. Y no lo hacen porque sus 
políticas no funcionan. Les voy a hablar de lo que si funciona:

 Garantizar asistencia y apoyo a las mujeres víctimas de violencia, trabajando en la 
prevención, identificando las causas y los perfiles repetidos de los agresores.

 Que ninguna mujer agredida se vea menos asistida en función del sexo de su 
agresor o del género con el que se auto perciba.

 Que se extirpe de nuestra sociedad los mensajes y discursos civiles o religiosos, que 
promuevan o simplemente justifiquen la violencia contra la mujer.

 Que se ponga en marcha un estudio en profundidad sobre el aumento de las 
agresiones sexuales, en especial los aberrantes casos de violaciones grupales.

 O la Ley Integral contra la Violencia de Género y el Pacto de Estado que la 
acompaña que no contiene medidas realmente eficaces y efectivas de protección a 
la mujer o una Ley de Violencia Intrafamiliar que proteja de forma inequívoca la 
integridad de la familia y sus miembros, parejas, abuelos, hijos.

 O la Ley del Sí es Sí que en 1 año ha dejado en libertad a más de 120 violadores y 
pederastas y que ha beneficiado penalmente a más de 1.200 de estos delincuentes.

 O una Ley que aumente las penas a todos los violadores y que incluya la prisión 
permanente.

Así es como se combate la violencia.

Sra. Payá:
Gracias Alcalde. Buenos días. Pues nosotros no teníamos previsto intervenir como hemos 
hecho en muchas ocasiones en estos temas, por que además apoyamos el consenso y creo 
que es una, es una herramienta para poder erradicar la violencia de género, pero en este 
caso tenemos que hacerlo por que se ha producido pues un hecho inaudito, Compromís 
Alcoi, en un acto de soberbia política, no está de acuerdo con la moción consensuada por su 
propio partido Compromís, junto a partido Socialista y partido Popular en la Diputación y a 
presentado su propia moción, demostrando que Compromís Alcoi pues solo pretende 
politizar un tema tan grave como la violencia sobre las mujeres que requiere del trabajo de 
todos para ser erradicada. Si, politizar, Sra. Guillem, en su sentido más estricto, dar 
orientación o contenido político a acciones, pensamientos, etc., que corrientemente no lo 
tiene. En la moción consensuad,a se acuerda, por Compromís, en Diputación, y el resto de 
grupos políticos, por ejemplo, como ejemplo de consenso, los siguientes puntos:
Ratificar el compromiso con el II Pacto Valenciano Contra la Violencia de Género y 
Machista, que ya está en marcha por parte de Conselleria y así se refleja en la moción 
consensuada. Continuar con la línea de asistencia y cooperación técnica y económica en los 
municipios de la provincia de Alicante a través del apoyo económico, a proyectos destinados 
a promover la igualdad y, y la prevención y la erradicación de la violencia de género. Pero 
muy lejos del consenso y una vez en una evidente soberbia política, Compromís Alcoi pide 
al gobierno de la Generalitat Valenciana que se comprometa en la renovación del pacto, 
Compromís Alcoi pide que incremente la dotación presupuestaria en materia de igualdad de 
género para seguir aumentando y mejorando los recursos y que las mujeres víctimas 
necesitan y en el tercer punto, que se mantengan todos los servicios con perspectiva de 
género de la Generalitat Valenciana como servicio de mujer rural. Les tengo que recordar 
que el partido Popular, a petición de colectivos y entidades que trabajan con mujeres 
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víctimas, solicitó en noviembre de 2021 la implantación de un centro mujer 24 horas en 
Alcoy porque las víctimas que residen aquí y que precisan de este servicio, se tiene que 
desplazar hasta Elda, donde está ubicado en centro de mujer rural más próximo, sin 
embargo, Compromís, cuando formaba parte del Botànic, no hizo nada al respecto sobre 
este tema ni hizo un cambio sustancial en cuanto a mejora de recursos ni dotación 
económica en materia de igualdad o para esa lucha contra la violencia de género que ahora, 
con tanto ímpetu, reivindican. En cuanto a los puntos de acuerdo a los que Compromís Alcoi 
se compromete des del Ayuntamiento, ya se lo hemos dicho en alguna otra ocasión, los 
compromisos tienen que saltar del papel y convertirse en realidades, así que póngase a 
trabajar desde la concejalía de Igualdad. Y dicho esto y a pesar de su intento de exigir a la 
Generalitat Valenciana, porque ahora está en manos del partido Popular, medidas que 
ustedes no fueron capaces de aplicar cuando gobernaban, nosotros creemos en el 
consenso y en el trabajo para lograr el que debe ser un objetivo común, erradicar la 
violencia de género, por lo que nuestro voto será favorable. Y a continuación pasaré a dar 
lectura a las víctimas de violencia de género de este año. Gracias.

Sra. Mira:
Gràcies, Alcalde. Comencem. Juny del 2023, el Partit Popular guanya les eleccions a la 
Comunitat Valenciana i la Conselleria de Justícia, una Conselleria que ha estat a 
l'avantguarda, a Espanya, durant molt de temps en el govern del Botànic, passa a mans de 
Vox, una formació, evidentment, que nega l’existència de la violència contra les dones, però 
que sí que ha tingut en les seues files dues persones que tenen una sentència, Carlos 
Flores i Luis Manuel Martín, que en juny va entrar i en setembre se’n va anar. En el punt 43 
de l’acord PP i Vox diu: "Defensarem els drets de les famílies i promourem polítiques que 
persegueixen erradicar la violència intrafamiliar, especialment les que pateixen dones i 
menors, garantint la igualtat entre totes les mateixes". Cal saber, senyors i senyores de PP i 
Vox, que són conceptes totalment diferents. La violència intrafamiliar és aquella que es dona 
entre membres de la família per les relacions familiars que existeixen, i la violència de 
gènere és la que s’exerceix sobre la dona pel fet de ser dona, per part de la seua parella o 
exparella. Segons dades de l’INE en 2022, tenim condemnes per violència domèstica: 7.022, 
condemnes per violència de gènere: 36.161, perdó, per violència domèstica també tenim 
denúncies de 8.151 i per violència de gènere, 32.644, un increment del 8,3% respecte de 
l’any anterior. Sra. Payá, a mi m’agradaria que foren conseqüents amb els seus actes, no 
podem ser còmplices del negacionisme de Vox utilitzant un terme que està invisibilitzant les 
dones víctimes i després baixen a la Plaça d’Espanya a condemnar un assassinat masclista 
sota el lema «Alcoi contra les violències masclistes». Decidisquen en quina part estan, i 
m’alegre de veritat que ja vosté ha dit que el seu vot serà favorable i en acabant passaré a la 
segona intervenció, però per respecte a totes elles, jo, en la meua primera intervenció, tal 
com havíem quedat, llegiré el nom de les víctimes:
 

 Belén Palomo, 24 anys
 Eva María Aza, 46 anys
 Hayate, cognoms desconeguts
 Natalia Mosquera, 46 anys
 Elisabeth, cognoms desconeguts
 Paloma Pinedo, 46 anys
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 Caterina, cognoms desconeguts
 Beatriz L.G., 47 anys
 Elia, cognoms desconeguts
 María del Carmen L., 39 anys
 Anne Marie, 63 anys
 Vileta P., 34 anys

Aquestes dones són víctimes, són assassinades per la violència masclista.

Sr. Cerradelo:
Bon dia a totes i a tots. Bé, la Sra. Payá, ha parlat en la seua intervenció, de supèrbia, 
però..., que jo sàpiga, en aquest govern el que hem fet ha sigut voler consensuar amb el PP 
aquesta moció, és el primer que s’ha fet i, en tot moment, hem cedit i hem fet els canvis que 
hem cregut convenients. De supèrbia, això no ho demostra, que jo sàpiga. Se senten vostés 
incòmodes amb aquesta moció, que el que volen és substituir-la per la que es va presentar a 
la Diputació?, o és que no volen ofendre els seus socis de govern a la Generalitat?, al final, 
realment, jo m’he llegit les dues mocions i les dues mocions demanen coses molt 
paregudes, no hi ha cap problema a aprovar-ne una o altra, perquè no aprovar aquesta que 
ja estava presentada; i bé, jo faré exactament el mateix per respecte a les dones 
assassinades, passaré a llegir, com havíem quedat, els noms:

 Kirsty Ward, 36 anys
 Salwa Z., 38 anys
 Ilham Najah, 38 anys
 Carmen Cortés, 54 anys
 Carla, cognoms desconeguts
 Elena, cognoms desconeguts
 Erica Vanessa, cognoms desconeguts
 Zhour, cognoms desconeguts
 Juani, cognoms desconeguts
 Evarista, cognoms desconeguts

Totes aquestes dones assassinades per la violència masclista.

Sra. Paredes:
Bé, Guanyar Alcoi, com no potser d’una altra manera, dona suport a la moció. El fet que 
2023 hagen estat assassinades 48 dones és motiu suficient perquè tots els grups polítics 
unim esforços i treballem d’una forma decidida per arribar a erradicar la violència masclista i 
en contra de les dones. Malauradament, Vox ha votat en contra de la renovació del pacte 
valencià contra la violència de gènere i masclista. Òbviament, dona els seus motius, que són 
falsedats i discursos d’odi, que les dones no mereixen. A quina situació pretenen arribar amb 
açò, a banda d’oposar-se a la majoria de la societat actual i de perjudicar unes víctimes 
innocents que ho són pel fet de topar-se amb un maltractador?, la resposta és ben fàcil: la 
seua postura de denominar aquest tipus de violència com intrafamiliar potser té com a 
objectiu de retornar-la al si de les famílies?, i que les víctimes, en aquest cas, les dones, 
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visquen en un passat en què no tenien recursos ni per defensar-se ni denunciar? Vivien en 
un infern elles i en molts casos les seues filles i fills. En l’actualitat, hi ha dones, xiquets i 
xiquetes que pateixen, encara, aquest infern, i és la nostra obligació continuar proporcionant 
les eines necessàries per a sortir d’ell. És violència masclista i contra les dones, repeteix, 
violència masclista i contra les dones. Només qui considera el feminisme com un moviment 
sinònim d’odi a l’home, actua d’aquesta forma. No més lluny de la realitat. El feminisme 
persegueix la igualtat entre els gèneres, tindre els mateixos drets i oportunitats sense 
imposar-se en cap cas, perdó, per més que vulguen manipular o distorsionar aquesta 
realitat. Ho repetirem tantes vegades com siga necessari, fins al punt que cap ciutadà es 
crega les mentides o es deixe influir pels seus discursos manipuladors, els quals només fan 
que confondre la societat, especialment els més joves. Per aquest motiu, com que aquest 
col·lectiu és tan important, anime la ciutadania a cuidar l’educació de les nostres filles i fills i 
no permetre que els mencionats discursos d’odi calen en els seus pensaments. Estarem 
atents al fet que els acords actuals i futurs siguen efectius. Aquesta societat necessita més 
mitjans, treballadores i treballadors preparades. És necessari que els passos que es donen 
siguen d’una forma transversal i que arriben a tots els departaments de l’Ajuntament i a tots 
els agents socials. És rellevant que en aquesta lluita estiguem unides, hem realitzat un llarg 
camí i hem estat acompanyades per molts homes, però hem de continuar, amb totes les 
forces; cap passa enrere, malgrat que hi ha persones...

Sr. alcalde:
Vaja, vaja acabant.

Sra. Paredes:
Sí, persones que enyoren aquest passat on estaven a les cavernes. Fem camí juntes, 
avancem cap a un futur on no hàgem de lamentar cap mort, ni una més, ni una més.

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. La máxima representación de violencia machista la tienen en sus filas: 
Joan BaldovÍ Diputado de las Cortes Valencianas, caricatura del patriarca de su agotado 
discurso del sistema social patriarcal. Dicen ustedes que resta credibilidad y autoridad a las 
mujeres y han sido ustedes con su apoyo a la “Ley del solo si es si” los que han arrebatado 
a las mujeres no sólo credibilidad y autoridad, sino seguridad y libertad. ¿Creen que 
dignifican a las víctimas? La dignidad tiene un precio muy alto, y en VOX no aceptamos 
rebajas. No aceptamos Rebajas de penas que sueltan asesinos y violadores. No aceptamos 
Rebajas en el derecho a la igualdad de todos los españoles, hombres, mujeres niños y 
ancianos. No aceptamos rebajas en la presunción de inocencia, ni en la libertad. No 
esperábamos menos de su moción impregnada de, sesgos ideológicos, porque ustedes 
pretenden que no veamos ni aceptemos nada que este fuera de su anteojera. Pueden 
ahorrarse en sus réplicas las referencias a nuestros dirigentes, todos podemos desenterrar 
historias que les aseguro que a ustedes tampoco les van a gustar. 

Sra. Payá:
Gracias, de nuevo. No voy a permitir que nos den lecciones en el trabajo, por la igualdad y 
contra la violencia de género, el primer pacto contra la violencia de género, el primer pacto 
de estado contra la violencia de género, ¿saben ustedes quien lo promocionó?, el partido 
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Popular. En cuanto a Conselleria, la Conselleria de Igualdad y Políticas Inclusivas está 
incluida en la vicepresidencia segunda, en manos de la que fuera secretaria de estado por la 
igualdad y contra la violencia de género, así que elecciones nada, porque el partido Popular 
tiene de la mano dos concejalias muy importantes para luchar contra la violencia de género 
y por la igualdad. Por otro lado, yo no quería hacer, entrar en el juego del “y tu más”, pero en 
el País Vasco, habéis tenido un socialista, Eriguren, al frente del PSOE vasco, durante 12 
años, y estaba condenado por agredir a su mujer, y bueno, y en la Generalitat Valenciana, 
Compromís ha tenido a Mónica Oltra, que ha tapado y ha llenado de oscurantismo todo ese 
caso de abusos de una menor por parte de su marido, absuelta, vapuleando a la víctima, 
vapuleando a la víctima, ninguneándola, bueno, a parte de todo esto, nosotros creemos, de 
verdad, por el consenso y pensamos que si verdad quería el consenso Compromís y eran 
las mociones tan parecidas, pues tendría que haber aprobado o haber traído a este pleno la 
moción que se consensuó en la Diputación y así no hubiéramos hablado de esto, 
hubiéramos hablado, realmente, de lo que importa, que es erradicar la violencia de género, y 
ahora voy a pasar a nombrar las víctimas, el resto de lista de las víctimas:

 María Encarnación Galán de Antonio, Huelva (Andalucia)
 Rebecca, apellidos no conocidos (Fuerteventura)
 María, apellidos no conocidos, 40 años, Móstoles 
 Arantxa Caro Montañez, 31 años, Manresa
 Lourdes del Hoyo, 47 o 50 años, Orio (Gipuzkoa)
 Paula, apellidos no conocidos, 28 años, de Torremolinos
 Maialen Mazón, 32 años, Vitoria
 Vanesa, 44 años, Oia (Pontevedra)
 Lida, apellidos no conocidos, 39 años, Cornella
 Francy Martínez, 35 años, L’Hospitalet de Llobregat
 Vanesa Marín, 36 años, Móstoles
 Xhen Jiang, 47 años, Pamplona

Sra. Mira:
Gràcies, Alcalde. Ple del 30-11-2011, ple del 29-02-2012, ple del 25-11-2013, ple del 24-11-
2014, ple del 26-10-2015, ple del 28-11-2016, ple del 30-10-2017, ple del 26-11-2018: 8 
plens, 8 anys de declaracions institucionals en aquest Ajuntament. Jo, Sra. Payá, li ho dic, jo 
crec que han de ser conseqüents que des que ha entrat Vox a les institucions, Vox, un partit 
ultraconservador, un partit d’ultradretes i feixista, des que està Vox ací, no s’ha pogut, en 
aquest Ajuntament, fer una declaració institucional pel 25 de novembre, i vostés són 
còmplices d'aquest. I li ho he de dir així, no hem pogut fer-ne una «unànime» i fer front a un 
problema real de la societat i un problema que tenim, que combatent-ho entre tots. Açò no 
és una qüestió ideològica, una qüestió política, i hi ha grups de l’oposició que estan fent-ho. I 
no és així, d’acord? I després aniran vostés a reunir-se amb les associacions de víctimes 
contra..., del delicte, aniran a reunir-se, amb la que tenim ací a Alcoi, es faran fotos i ho 
penjaran en el Facebook, en l'Instagram i en qualsevol xarxa, i com justificaran vostés, com 
justificaran que estan...? No, no, com justificaran que estan al costat de les víctimes?, si 
estan donant-li crèdit a un partit que és un negacionista?, com és possible?, és molt trist. Sí, 
sí, podeu estar fent el que cregueu, però la realitat...
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Sr. Alcalde:
Per favor, per favor, per favor.

Sra. Mira:
És la realitat, la realitat és la realitat.

Sr. Alcalde:
Per favor, respecte a la intervenció de la Sra. Mira.

Sra. Mira:
La realitat és la que és, 8 anys de declaracions institucionals en aquest saló de plens i 
gràcies, de veritat, a vostés 3, no és possible fer una declaració en una data tan important i 
amb un problema tan real com el que tenim. Moltes gràcies.

Sr. Cerradelo:
Bé, Sra. Payá, que la realitat no li desbarate l’escrit. Desgraciadament, la Sra. Oltra, 
desgraciadament per a vostés, perquè els agradaria moltíssim, la Sra. Oltra està exonerada 
de molts dels delictes que vosté li ha dit i els altres estan encara en judici. Paciència, també 
l’absoldran, no patisca, també l’absoldran. Per altra banda, si volia realment la moció de la 
Diputació, haver-la presentada vosté, tenien la mateixa possibilitat i no ho han fet. A la  millor 
és que no els interessa, a la millor és que el 25N no li interessa al Partit Popular, deu ser 
perquè no vol obrir un meló i tindre dificultats amb els seus amiguets. Per altra banda, també 
vull avisar la Sra. Peidro, que, potser, la realitat no li desbarate el discurs, evidentment, 
plagat de mentides, literalment mentides, perquè no som nosaltres qui tenim un cap de llista 
a la Generalitat condemnat, estic parlant, condemnat; és l’únic que demostra que és un 
maltractador i aquest el tenen vostés, no el tenim nosaltres, no el tenim nosaltres; disculpe, 
però no el tenim nosaltres. No obstant això, també és alarmant observar com al País 
Valencià, la ultradreta mostra una preocupant..., un preocupant negacionisme cap a la 
realitat de la violència de gènere, com va fer el passat juny el Sr. José María Llanos. Altres 
dirigents de la dreta més rància, es permeten el luxe d’anomenar «marxes de la mort» les 
manifestacions contra la violència masclista, o «aquelarres» a les concentracions davant 
d’assassinats de dones a les institucions. Això sí que és insultar, eh! És un fet que l’extrema 
dreta té un caire masclista, demana la derogació de la llei de la violència masclista, 
excusant-se en l’ínfim de falses denúncies contra homes, 158, des del 2009, davant 
d’1.870.923 denúncies reals. Saben què?, defensar el 0,01 % davant el 99,9 % és infame i 
vergonyós..., m’he emocionat i ja no sabia per on tirar. Negar la violència masclista és posar 
en risc la violència, la vida de les víctimes i soscavar els esforços per garantir la seua 
seguretat. Jo no podria dormir bé negant aquesta violència, facen-s’ho mirar. En lloc de 
negar el terrorisme masclista que ha assassinat 1.236 dones, cal treballar junts per abordar 
aquest problema de manera efectiva. La igualtat i la protecció de les dones no són qüestions 
polítiques, són drets fonamentals. El 25N és vital rebutjar el negacionisme i unir-nos en la 
defensa de les víctimes i l'abolició de la violència masclista que, recorde, que és una 
violència unidireccional. Moltes gràcies.

Sr. Alcalde:
Gràcies, passem a votació de la moció.
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Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel Grup Polític Compromís Alcoi.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups polítics 
SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI (2), i el vot en 
contra dels regidors del grup polític VOX (3), aprova la moció presentada.

13. 29081/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ PEL COMPLIMENT DE LES RESOLUCIONS DE LES NACIONS UNIDES SOBRE 
PALESTINA DAVANT LA GUERRA DEL SUCOT
Sr. Alcalde:
Sí, aquesta moció l’ha presentada el col·lectiu que passarà a llegir els punts d’acord de la 
moció.

La Sra. Asun Navarro Santos, en representació del col·lectiu «Amigues i amics de Palestina 
d’Alcoi» llig la moció següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Des de la creació de l’estat d’lsrael, el poble palestí ha estat contínuament assetjat. Són ja 
més de set dècades d'ocupació, bloqueig i violació sistemàtica de drets humans per part de 
colons i forces de seguretat i defensa israelians, així com la pràctica sistemàtica de 
l'apartheid.

Gaza es troba ara baix un bloqueig per aire, terra i mar des de 2007, on malviuen més de 
dos milions de persones, sense els recursos alimentaris bàsics, que afecten també a les 
instal·lacions i les atencions més necessàries. Els recents atacs de Hamàs i la resposta 
d’lsrael no ha fet més que agreujar la situació.

El Secretari General de l'ONU, ha advertit que la situació humanitària a Gaza és extremadament 
greu i a partir d’ara no farà sinó deteriorar-se exponencialment. També organitzacions com 
Human Rights Watch i Amnistia Internacional han denunciat la situació a la que s’enfronta el 
poble palestí a Gaza i han demanat esforços per protegir els civils en aquesta confrontació.

Insistir en esta dinàmica i augmentar la restricció dels aliments, l'aigua i el combustible 
representa una greu violació del dret internacional i un crim de guerra per intentar castigar 
a tota una població per part del govern d'lsrael.

S’ha d’exigir un alt al foc immediat a totes les parts del conflicte i un intercanvi de presoners 
supervisat per Nacions Unides, a més cal fer una crida a totes les parts a respectar les 
seues obligacions jurídiques en virtut del dret internacional humanitari i abordar la via del 
diàleg.

L'Ús de la força contra civils mai és acceptable en els conflictes armats, en Iínia amb les 
Convencions de Ginebra i amb el manifestat per la Relatora Especial de Nacions Unides.
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La resposta de les institucions europees, i en particular de la presidenta de la Comissió 
Europea, Úrsula Von Der Leyen, no pot ser la condemna d’una de les parts en litigi.

És necessari que la Comunitat Internacional demane el compliment de les resolucions de 
Nacions Unides, la retirada dels territoris ocupats i la fi de l'expansió dels assentaments 
il·legals desenvolupats amb cada vegada major crueltat per l'executiu d'extrema dreta de 
Netanyahu.

Fer costat inequívocament a Palestina i el seu dret a resistir davant Israel no implica 
acceptar acríticament qualsevol acció de Hamàs que vulnere el dret internacional 
humanitari. Israel és culpable del sofriment terrible del poble palestí, però els atroços atacs 
de Hamàs contra població civil israelians no ajuden a resoldre-la ni mai té justificació la 
violència exercida.

Cal una solució justa per al poble palestí, com la que s’ha d’aplicar també a qualsevol poble 
que es troba ara mateix agredit com el Sàhara Occidental o Ucraïna. Però cal també 
responsabilitat, en virtut del dret internacional humanitari i les Convencions de Ginebra, per 
a denunciar qualsevol atac contra civils, vinga de qui vinga.

En este sentit es presenta la següent:

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

 L’Ajuntament d´Alcoi condemna la violència exercida per Hamás i pel govern d’Israel 
contra la població civil.

 L’Ajuntament d´Alcoi insta al Consell de la Generalitat a instar al Govern d’Espa- nya 
a:

◦ Exigir al govern d’lsrael el compliment de les resolucions de Nacions Unides 
adoptades sobre el conflicte palestí, la retirada dels territoris ocupats i la fi 
de l'expansió dels assentaments il·legals desenvolupats per l'executiu de 
Netanyahu.

◦ Adoptar les iniciatives necessàries per a garantir que la ajuda de 
cooperació continue arribant al poble palestí.»

Sr. Alcalde:
Moltes gràcies. Iniciem el debat. No, són els qui presenten la moció. El grup Guanyar 
tancarà la moció.

Sr. Abad:
Gràcies, Sr. Alcalde. Si, bien. Los conflictos armados y las guerras destrozan la vida de 
millones de personas. Los conflictos armados llevan consigo pérdidas atroces de vidas 
civiles, desplazamientos masivos y violaciones del derecho internacional humanitario y de 
los derechos humanos. Muchas de las más graves violaciones de derechos humanos se 
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cometen en guerras. Entre ellas figuran el empleo de la violación como arma de guerra, el 
reclutamiento de niños y niñas para servir en primera línea, los ataques directos contra la 
población y las infraestructuras civiles y los ataques indiscriminados o desproporcionados. 
Algunos de los más graves delitos de derecho internacional se cometen durante conflictos 
armados, como los crímenes de guerra: violaciones graves del derecho internacional 
humanitario, incluidos homicidios ilegítimos, ataques directos contra la población civil, 
torturas, empleo de armas prohibidas, asesinatos de prisioneros de guerra u otras personas 
capturadas, que se hayan entregado o que hayan resultado heridas y delitos de violencia 
sexual; Crímenes de lesa humanidad: crímenes cometidos en el marco de un ataque 
generalizado o sistemático contra la población civil perpetrado por un Estado o una 
organización, o en su nombre, ya sea en tiempos de paz o de guerra. Los actos 
considerados crímenes de lesa humanidad son 11, entre ellos asesinato, exterminio, 
esclavitud, deportación o traslado forzoso de una población, tortura, violación y otras formas 
de violencia sexual, desaparición forzada y apartheid. Desde VOX condenamos la ofensiva 
que emprendió el grupo terrorista Hamas el pasado 7 de octubre, aprovechando la festividad 
judía del “Simjat Torah”. Los terroristas islamistas sorprendieron a las fuerzas de seguridad 
israelíes y realizaron asaltos contra al menos 22 localidades fuera de Gaza, ofensiva 
terrorista que ha dejado mas de 1400 muertos en suelo israelí y mas de 240 rehenes. A 
pesar de la gravedad de los hechos, algunos miembros del Gobierno en funciones y de las 
formaciones políticas que lo apoyan, han emitido declaraciones que pueden interpretarse 
como una justificación de estos ataques criminales. Como ser humano, y puede que no 
tengamos las mismas ideas, mis valores no conciben justificar los terribles crímenes como 
los civiles causados por el grupo terrorista Hamas que fue quien emprendió la ofensiva 
contra el Estado de Israel. Civiles que formaban familias, que han sido torturados 
salvajemente, las atrocidades y barbaridades que han consumado son espeluznantes y 
todavía hay quien duda de su veracidad. ¿Porque es verdad lo que dicen unos y falso lo que 
cuentan otros?, ¿Quien tiene la razón en todo esto?, yo les digo que nadie. Han creado una 
sociedad que ha perdido el rumbo, estamos encaminados hacia la destrucción de la 
sociedad occidental como la conocemos. Gracias.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots. El 29 de novembre de 1947, l’Assemblea General 
de les Nacions Unides va votar per oficialitzar la partició de Palestina en dos estats, un 
musulmà i l’altre jueu, i la resta de la història ja ens la sabem. Hem vist com en els últims 70 
anys els colons sionistes han anat furtant, perquè no hi ha cap altra paraula, furtant terres, 
paus i drets al poble palestí. Miren, Europa no ha fet o ho ha fet malament, durant centenars 
d’anys amb el poble jueu, malament no, fatal, pitjor no ho hem pogut fer, però la Shoah no 
justifica l’espoli sionista. El sentiment de compatibilitat occidental va fer que l’ONU regalara 
un territori que no era seu, al poble israelià i, ara com ara, Europa continua sent incapaç de 
dir prou i condemnar aquells que han aprés el pitjor que els ha ensenyat el vell continent, i 
ho torne a dir, l'holocaust no justifica els crims sionistes. Tampoc no està justificada Hamàs, 
perquè si bé la reacció de l’ONU va ser conseqüència de tota una història d’antisemitisme 
amb la culminació d’Auschwitz, Hamàs és conseqüència, precisament, d’aquesta decisió 
occidental i de tots els crims i abusos comesos per l’estat israelià. Hem de ser valents i 
reconéixer que aquells que un dia foren víctimes, hui són botxins. Miren, Hamàs no té 
justificació, però la creació d’un estat a partir del sentiment de culpabilitat i la creença 
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metafísica, no tenen molt de sentit, com tampoc té sentit ni justificació la reacció bèl·lica 
pròpia d’una guerra davant d’un estat, un atac terrorista, imaginem els Estats Units 
bombardejant Nova York després de l'11S?, o l’exèrcit francés arrasant tot un barri de París, 
després dels atemptats al Charlie Hebdo? No, veritat? Llavors, per què Israel declara la 
guerra a tot un estat que ells mateixos no reconeixen? Potser, perquè en el fons saben que 
Palestina sí que és un estat amb autonomia i drets.

Sr. Reig:
Gràcies, Sr. Alcalde. Una salutació per als ací presents així com els que ens segueixen per 
les xarxes socials. Des del Partit Popular estem totalment en contra de qualsevol mena de 
violència exercida. Esperem una ràpida i definitiva solució al conflicte entre Israel i Palestina. 
I no volem més agressions a la població civil. Però no votarem a favor d'aquesta moció 
perquè entenem que Hamàs va iniciar aquesta escalada en el conflicte. Una organització 
terrorista que per desgràcia està al capdavant de la franja de Gaza, una organització que va 
començar uns atacs terroristes indiscriminats contra la població d’un estat democràtic. Hem 
vist imatges molt dures que esperem que no tornen a ocórrer, desitgem que les ajudes 
humanitàries arriben als més necessitats, però ens preocupa qui gestiona el repartiment. 
Podríem estar a favor d'alguns punts que ens proposen, però no de l'exposició de motius.

Sra. Mira:
Gràcies, Alcalde. Primer de tot vull començar la meua intervenció condemnant els actes de 
terror, de Hamàs, res no pot justificar el segrest i l’assassinat deliberat de civils i 
condemnem les morts de dones, xiquets i xiquetes en un ús desproporcionat de la força 
d’Israel i li exigim que complisca amb les obligacions del dret internacional humanitari. Lluny 
de justificar aquests actes terroristes de Hamàs, hem de fer una reflexió. Soc conscient que 
una moció en un ajuntament d’una ciutat com Alcoi, no acabarà amb el conflicte, però 
almenys ens haurà de servir per a conéixer la història i fer-nos pensar a tots i a totes. Les 
males relacions entre Israel i Palestina no van començar amb els assassinats de Hamàs a 
civils israelians en un concert, no, darrere de tot això hi ha 75 anys d’abusos i d’opressió 
contra un poble que pateix una ocupació il·legal i un règim de l'Apartheid. En la guerra dels 6 
dies en 1967, Israel va ocupar il·legalment, amb condemna de diverses resolucions de 
Nacions Unides, Cisjordània, Gaza, Jerusalem, els Alts del Golan sirians, i el Sinaí egipci. I, 
hui dia, malgrat la il·legalitat, manté aquesta ocupació, excepte el Sinaí egipci. La població 
de Gaza pateix des del 2007 un bloqueig que dificulta l’eixida dels seus habitants i l’entrada 
de productes bàsics i que ha convertit la franja en una gran presó a cel obert, i hui tenim ací 
un testimoni, Asun i el seu home, que han estat allí i crec que ens sabrien dir perfectament 
què és el que està patint la població. Quasi 2 milions de persones, 1 milió d’ells són menors 
d’edat, viuen amuntonats en 41 quilòmetres de llarg per 10 d’ample. L’ocupació il·legal 
segueix amb la construcció de nous assentaments il·legals dels colons jueus amb la 
protecció de l’exèrcit d’Israel. La vida per a la població palestina és molt dura, duríssima, 
com indiquen nombrosos analistes i no ho dic jo ni el Partit Socialista. Israel, en part, ha 
fomentat l’auge de Hamàs, negant la interlocució a l’autoritat Palestina i Al-Fatah. Lluny de 
buscar una solució a aquest conflicte, sentim veus del govern israelià dient: "estem lluitant 
contra animals humans i actuem en conseqüència, hem de ser cruels i no considerar massa 
els captius. El nostre objectiu està al crear mal, no a la precisió, i el seu president diu: 
«poderosa venganza»". Però és que sentim altres veus, a Europa, als Estats Units, i ací a 
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Espanya també hem hagut de sentir, últimament, l'expresident Aznar que deia: «És molt 
difícil fer un alto el foc quan els senyors que estan en aquesta taula volen que els altres que 
estan en la taula, no existisquen, que es recomane que els defensen, perquè si no els 
defensen, qualsevol agressor serà retribuït positivament en qualsevol part del món sense 
conseqüència». Una altra de les frases eloqüents del Sr. Aznar. El món occidental ha viscut 
una època excepcional de pau i progrés, però la història de progrés, això no obstant la 
història de la humanitat és de conflicte permanent, és història de guerra essencialment. 
Estem intentant fer de l’excepció la regla; això no obstant, és l’excepció, açò ho deia la 
setmana passada a Alacant, estava amb empresaris, i mentrestant, hem de veure dia a dia, 
ens alcem tots els dies, fotos de destrucció i de mort. Ahir jo no sé si ho va escoltar en el 
telediari, però 4.000 xiquets i xiquetes palestines han mort ja. Hem de trobar la pau, 
assumint que els palestins existeixen i que han de tindre drets, perquè la pau, jo, pense, i 
crec que pensem una gran majoria, que és possible. Moltes gràcies.

Sr. Rodríguez:
Bé, jo començaré deixant clar el que deixa clar la moció i el que deixa clar qualsevol persona 
decent, i és que les criminals accions terroristes de Hamàs mereixen la nostra condemna 
més enèrgica, això ha de quedar clar perquè no ho utilitze ningú en contra. Però això no pot 
servir per a justificar el genocidi que practica l’estat d’Israel contra el poble palestí. Totes les 
vides són importants, totes, totes les vides es mereixen el mateix respecte, que quede clar. 
El setge sobre Gaza i la invasió exercida per Netanyahu està provocant una matança i un 
patiment d’una magnitud bàrbara, inadmissible. Els bombardejos indiscriminats estan 
destruint habitatges, hospitals, escoles, s’ha assassinat milers de palestins, la meitat d’ells 
nens i nenes, i veure un milió de desplaçats, mantindre la població sense llum, aigua, 
combustible i aliments, és un crim de lesa humanitat que viola la convenció de Ginebra i la 
Carta dels Drets Humans. L’estat d’Israel està cometent crims de guerra davant els quals no 
podem romandre impassibles. Hem de detindre aquesta atrocitat que augmenta el risc 
d’escalada militar en la regió i suposa un perill per a la pau mundial. És necessari i urgent 
aturar la guerra. L’estat d’Israel, sota l’empara política, diplomàtica, econòmica i militar dels 
Estats Units, és el responsable de 75 anys, 75 anys, no des del 7 de novembre d’enguany, 
des de fa 75 anys, de guerra, genocidi i apartheid. Hem d’unir-nos amb el moviment mundial 
en repulsa de la guerra i també a les valentes manifestacions d’israelians contra l’acció del 
seu govern. El nostre lloc està amb la justa causa del poble palestí per a la lliure 
determinació, inclòs el dret a un estat palestí independent, tal com ha reconegut l'ONU i que 
Israel mai no ha assumit. Defendre el poble palestí hui, és defensar la pau i la llibertat de tot 
el món. Ara la màxima prioritat és aturar la guerra, cal exigir a Israel que acabe amb els 
bombardejos immediatament, que acomplisca el dret internacional i habilite un corredor 
humanitari. Totes les persones demòcrates, i en favor de la pau, hem d’unir-nos per a 
reclamar als governs i institucions dels nostres països, a la Unió Europea i a la Comunitat 
Internacional, que no estalvien esforços fins a aturar definitivament aquesta bogeria. 25 
periodistes assassinats, 134 metges i infermeres, 3.500 nens i nenes, 489 persones majors, 
2.136 dones, 8.306 morts confirmades, més de 10.000 entre morts i desapareguts, 63 
treballadors de l’ONU, destrucció de 219 escoles, més de 200.000 edificis, 200 serveis de 
salut i ambulàncies, 12 hospitals fora de servei. Amb aquestes xifres a qui no se li posa la 
carn de gallina és que no és una persona humana. Estem assistint diàriament a la 
informació de la barbàrie que està cometent-se sobre el poble palestí i cal que tots tinguem 
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la suficient decència per a unir esforços en contra de la guerra, criticant qualsevol activitat 
violenta. En aquests debats, permeteu-me, queda clar qui està a favor de la vida, del dret 
internacional i de la humanitat i qui a favor de la mort, el patiment i la misèria. Jo demane als 
companys del Partit Popular i de Vox que tant critiquen les guerres, les barbàries, que 
aproveu aquesta moció, perquè és una moció que ens ha d'unir contra qualsevol barbàrie, 
igual que està ací la bandera d’Ucraïna, que al seu dia, tots, per unanimitat, van entendre 
que era necessari, enfront d'una invasió de Putin, ací hauria d’estar, també, la bandera 
palestina, hauria d’estar la bandera palestina, quedeu-vos amb les imatges, quedeu-vos 
amb les imatges de xiquets assassinats per un estat terrorista com és el d’Israel.

Sr. Abad:
Si, no iba a hacer la segunda intervención pero debido a las declaraciones de algunos de los 
representantes de la Corporación, me gustaría que se instruyeran un poquito, que leyeran y 
que vieran las imágenes que se están recorriendo por las redes sociales, si, Sra. Guillem, no 
se ría, por favor, no se ría, no es un tema para reírse, tienen que ver las dos versiones, no 
solamente los crímenes, los asesinatos cometidos por Israel, fíngense también y observen 
las declaraciones de los inspectores de la ONU y demás señores que están yendo a visitar 
casas donde entraron los terroristas de Hamás y vulneraron, es que..., de verdad, si lo 
vieran se les pondría la piel de gallina, igual como ha dicho el Sr. Rodríguez, es una 
barbaridad como entró Hamás en las casas y las barbaries que han hecho con niños, es, es 
infumable, de verdad, es que no se puede, no se puede permitir, por eso en el único punto 
en el que podríamos estar de acuerdo de esta moción es en el primero, en el resto no 
podemos estar de acuerdo. Gracias.

Sra. Guillem:
Gràcies, de nou, Sr. Alcalde. No parlaré de xifres perquè ja ho han fet els meus companys. 
Ho torne a dir, Hamàs no té justificació, però també ho torne a dir, que la Shoah tampoc no 
justifica l’espoli ni els crims de l’estat israelià. Ara com ara nàixer palestí és ser considerat 
terrorista automàticament i Hamàs és conseqüència de l’espoli d’aquests crims de l’estat 
israelià; per tant, a nosaltres tan sols ens queda donar suport a aquesta moció.

Sr. Reig:
Gràcies, Alcalde. A veure, nosaltres ho diem una altra vegada, no justifiquen cap mena de 
violència, cap, ni per un costat ni per altre. El primer que demanem és llibertat per al poble 
palestí, però llibertat, primer, interna, allí hi ha molts col·lectius que no poden fer el que 
volen, perquè tenen els terroristes de Hamàs impedint-los fer moltes coses. El primer que ha 
de fer el poble palestí és ser lliure, però lliure internament i una vegada que siga lliure 
internament podrem fer un tractat de pau, un respecte mutu i que es reconeguen tant els 
estats d’Israel com Palestina. Però primer que siga lliure internament el poble palestí, 
d’acord? I, per favor, demanem a Israel que no faça aquest ús excessiu de la força que està 
fent. Nosaltres no justifiquem cap mena de violència, ni als terroristes de Hamàs, ni als 
militars d’Israel. Esperem que aquest conflicte acabe al més aviat possible.

Sr. Rodríguez:
Finalment, darrere de la intervenció, jo no sé com no podeu votar una moció que és 
clarament crítica amb qualsevol mena de violència, critica l’acció de Hamàs i critica la 
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sobreactuació d’Israel. Jo davant de tot açò, em pose les mans al cap, sincerament, com a 
persona humana, aquestes coses que haurien d’unir-nos, ens separen. Jo, sincerament, no 
ho entenc, davant del que està passant, com no són capaços de donar suport a una moció 
que l’únic que ens demana és que exigim a tots els poders que acaben i aturen la guerra 
contra Palestina, en una zona que, a més, és molt conflictiva, des de fa molts anys, i que pot 
dur a un conflicte internacional molt més greu. Qualsevol invasió de qualsevol crisi, 
realment, criticable. Tinguem en compte una cosa, l’estat d’Israel va corrompre la direcció de 
l’Organització per a l’Alliberament de Palestina i als que no va poder corrompre els va 
assassinar, va acabar amb uns dirigents que reconeixien l’estat d’Israel i que estaven 
disposats a tirar endavant un estat palestí negociat. Hamàs va ser finançada, des d’un 
principi, per l’estat d’Israel, perquè l’interessa tindre extremistes per a justificar les seues 
accions d’invasió d’un territori que no és d’ell, les colonitzacions, trencar els braços als 
xiquets que tiren pedres als soldats, moltes coses d’aquestes que hem viscut des que jo tinc 
ús de raó, des que jo tinc 15 anys i tinc ús de raó, que veig les barbaritats que ha fet l’estat 
d’Israel contra el poble palestí és inadmissible i ara estem en el punt àlgid i l’objectiu d’Israel 
és fer-se absolutament amb tot el territori i acabar amb els palestins, és un apartheid total, 
és xenofòbia i és un racisme imperdonable. Jo, de veritat, sé que aquests temes són molt 
sensibles, a mi m’afecten molt, m’afecten moltíssim, però us demane, per favor, que 
reflexioneu, que cal tirar endavant un acord que fa una moció que només demana això, 
l’acabament de la guerra.

Sr. Alcalde:
Gràcies. Passem a la votació de la moció.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel Grup Polític Guanyar Alcoi.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups polítics 
SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI (2), el vot en contra dels 
regidors del grup polític POPULAR (8), i l’abstenció dels regidors del grup polític VOX 
ALCOY (3), aprova la moció presentada.

14. 28893/2023 GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
MOCIÓ SOBRE EL FONS DE COOPERACIÓ MUNICIPAL DE LA COMUNITAT  
VALENCIANA
El grup municipal SOCIALISTA presenta la moció següent:

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Fons de Cooperació Municipal de la Comunitat Valenciana, primer dels instruments 
integrants del Pla del Fons de finançament de les entitats locals, té el seu origen en l'Estatut 
d'Autonomia de la Comunitat Valenciana, que en el seu article 64.3 prescriu que, per a 
potenciar l'autonomia local sobre la base del principi de subsidiarietat, per llei de Les Corts, 
es crearà el Fons de Cooperació Municipal de la Comunitat Valenciana amb els mateixos 
criteris que el fons estatal.
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El 14 de setembre de 2016, el Consell, a través del President de la Generalitat, va anunciar 
en el primer debat de política general celebrat en Les Corts que, per primera vegada, els 
pressupostos de la Generalitat tindrien una dotació del Fons Autonòmic de Cooperació 
Municipal amb, almenys 80 milions d'euros per a finançar serveis, infraestructures i 
equipament bàsics dels municipis.

La GVA, entre 2017 i 2023 ha injectat un total de 280 milions d'euros al FCM, de manera 
incondicionada als Ajuntaments. Cada any a la província de Castelló li corresponen 6,2 M€, 
a la de València 20,1 M€ i a Alacant 13,7 M€. La participació de les Diputacions es realitza 
mitjançant un acord d'adhesió voluntària a este Fons. Tant la Diputació de Castelló com la 
de Valencià han aplicat les transferències als seus Ajuntaments, en detriment de la 
Diputació d’Alacant.

La Diputació d'Alacant, presidida per l'actual President de la Generalitat, del Partit Popular, 
s'ha negat a adherir-se a aquest fons i, per tant, ha negat als municipis alacantins i a 
l’Ajuntament d’Alcoi l'aportació que li corresponia, la qual cosa ha significat una pèrdua de 
quasi 95,2 M€. Concretament a la Ciutat d’Alcoi tenim pendents 2.454.427 € des de 2017 
fins a 2023.

El Tribunal Constitucional ha desestimat el recurs d'inconstitucionalitat del Grup Parlamentari 
Popular contra la Llei Valenciana Reguladora del FCM, atesa la “funció d'assistència i 
cooperació jurídica, econòmica i tècnica” de les diputacions provincials als municipis amb la 
consegüent participació d'estes en el citat Fons, al que estan obligades constitucionalment i 
legalment.

Amb aquesta inversió l’Ajuntament d’Alcoi obtindria injecció econòmica necessària per a 
millorar els serveis públics de la ciutat. Per tot açò demanem els següents punts d’acord:

1. Instar a les Corts a defensar la vigència del Fons de Cooperació Municipal de la 
Comunitat Valenciana, que permeta millorar el finançament als municipis beneficiaris i 
garantisca la suficiència financera i pressupostària als ajuntaments de la Comunitat.

2. Instar al President de la Diputació d'Alacant a adherir-se al Fons de Cooperació, 
incorporant en el pressupost 2024 el finançament dels municipis de la província d'Alacant.

3. Instar al president de la Diputació Provincial d'Alacant, davant la desestimació del recurs 
d'inconstitucionalitat, la consignació en el pressupost 2024 i l'abonament amb caràcter 
retroactiu, de la part del Fons de Cooperació no abonada per aquesta Diputació a 
l’Ajuntament d’Alcoi des de 2017 fins a 2023.

El Sr. Alcalde, llig els punts d’acord de la moció.

Sr. Rodríguez:
Bé, a nosaltres ens pareix d’una lògica indiscutible, la proposta d’acord, nosaltres li donarem 
suport i pensem que això beneficiaria molt les arques municipals. No entenem com la 
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Diputació Provincial d’Alacant s’ha quedat al marge del tema aquest; i, per tant, no cal més 
defensa que la que diu el text de la moció. Nosaltres votarem a favor.

Sra. Peidro:
Gracias Sr. Alcalde. Esto proviene del afán que el gobierno del Botánico tenía por controlar 
todas las administraciones, también las entidades locales para decidir que recursos debían 
aportar las Diputaciones eludiendo la responsabilidad del propio gobierno del Botánico. 
Suponía inmiscuirse en las funciones y competencias de las Diputaciones y obligarlas a la 
participación en la financiación básica de los municipios de la Comunidad Autónoma a 
través de este fondo. Una vez conocida la sentencia del Tribunal Constitucional, en la que 
se estima parcialmente el recurso de inconstitucionalidad interpuesto contra la citada ley, 
declarando nulos dos preceptos, ya que la sentencia del Tribunal Constitucional sobre la ley 
valenciana que regula el Fondo de Cooperación Municipal,  ha declarado inconstitucional y 
nulo el artículo 7 de esta ley, al no crear un fondo municipal con los mismos criterios de 
distribución que el fondo estatal, es decir, las reglas de distribución del fondo... la forma de 
reparto, es inconstitucional. La Diputación de Alicante presentó ante el Tribunal Superior de 
Justicia de la Comunidad Valenciana sendos recursos contencioso-administrativo contra los 
acuerdos del Consell por los que se aprobaban los Planes Sectoriales de Financiación 
Básica del Fondo de Cooperación Municipal para los ejercicios 2023 y 2024, el tribunal ha 
decretado la suspensión cautelar de los mismos y aun no se ha dictado sentencia. Yo 
comprendo el afán que tienen por desestabilizar al gobierno de la Generalitat y contribuir a 
lo que mejor se les da que es el enfrentamiento, enfrentamiento entre administraciones y 
también entre ciudadanos, pero bueno, les pido prudencia porque hay un contencioso-
administrativo contra los planes sectoriales, no tengan tanta prisa, por que todavía se puede 
trabajar para que esta Ley de más libertad y participación a las diputaciones favoreciendo a 
los municipios más pequeños.

Sr. Pastor:
Gracias Sr. Alcalde y buenos días a todos. Antes de empezar mi exposición, estaba leyendo 
la exposición de motivos y yo no sé si hay un error o la mantienen, es que, en el tercer 
párrafo dice que la participación de las diputaciones se realiza mediante un acuerdo de 
adhesión voluntaria a este fondo, de adhesión voluntaria nada, si eso es precisamente lo 
que impugnó el partido Popular, el Tribunal Constitucional habla de que con esta obligación 
de contribuir, obligación de contribuir a la dotación financiera del fondo que se impone en la 
ley, impugnada a las Diputaciones provinciales, no sé si es una errata, un error o es que 
pretenden engañar a alguien, no lo sé, supongo que será un error, involuntario, no lo se. Es 
verdad, es verdad que la sentencia del Constitucional establece la constitucionalidad de la 
obligación impuesta por el govern del Botànic de l’aportación de fondos por parte de las 
diputaciones al Fondo de Cooperación Municipal, pero también es verdad que declara 
inconstitucional por vulnerar nuestro estatuto de autonomía el art. 7 de la ley y ese artículo 7 
es el que afecta a un asunto tan fundamental como son la regla de distribución del fondo, 
además en esa sentencia tiene una serie de votos particulares de 4 magistrados del 
Constitucional, creo recordar, que entienden que la regulación de la ley impugnada al 
imponer la participación forzosa a las diputaciones provinciales en un fondo autonómico, es 
contraria a la autonomía provincial constitucionalmente garantizada, ya que no se toma 
adecuadamente en consideración sus intereses, vale, esta declaración de nulidad por 
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inconstitucional del artículo 7 de esta ley, al no crear un fondo municipal con los mismos 
criterios de distribución que el fondo estatal, evidentemente ya supone un varapalo en si 
mismo, no solo a la ley sino al gobierno presidido por el Sr. Puig, al Consell del Botànic. Esta 
sentencia, desde nuestro punto de vista, claro, para eso hay un contencioso por ahí en 
marcha, hace que devengan, igualmente nulos, los planes sectoriales que rigen este fondo, 
aprobados en su día por la Generalitat, al basarse, igualmente, en criterios de distribución 
nulos e inconstitucionales. Gracias.

Sr. Alcalde:
Bé, no hi ha cap error en l’exposició de motius de la moció. Convé recordar que el Fons de 
Cooperació ve d’una reivindicació històrica del municipalisme a la Comunitat Valenciana, 
una reivindicació, fins i tot que va ser impulsada pel Sr. Zaplana quan era president de la 
Federació Valenciana de Municipis i Províncies, l'any 99, que va ser recollida després a 
l’Estatut d’Autonomia i que pretén dotar els ajuntaments d’un major finançament i de tota 
l’autonomia financera per a poder destinar aquests recursos, cada municipi, a les 
necessitats que entenguen en cada moment, i a aquest deute amb el municipalisme se li va 
donar resposta a partir del 2017, amb el govern del Botànic, amb l’aprovació del Fons de 
Cooperació Municipal que suposava la creació d’un fons de 80 milions d’euros, 40 d’ells els 
aportava la Generalitat Valenciana i la resta, proporcionalment, les Diputacions d’Alacant, 
València i Castelló, sent d’adhesió voluntària la participació en eixe fons de cooperació tal 
com es diu en l’exposició de motius de la moció. Ací, en aquest moment, les Diputacions de 
València i Castelló es van adherir i la Diputació d’Alacant es va negar a adherir-se a aquest 
fons de cooperació que era de participació voluntària, amb 3 arguments que podem resumir 
en 2: un d’ells que atemptava contra l’autonomia de la mateixa Diputació d’Alacant i entenia 
que aquesta imposició no era constitucional, qüestió que ha quedat prou clara amb la 
sentència del Tribunal Constitucional, com ja sabíem. Perquè, a més, l’Estatut d’Autonomia, 
la Llei del Consell, la Llei de Bases, determina que la Generalitat pot i ha de coordinar i 
aprovar fórmules per a destinar els recursos, també de les diputacions, sempre que hi haja 
un interés general. I com recorda la sentència del Tribunal Constitucional, Sra. Peidro, cal fer 
cas sempre i respectar les resolucions del Tribunal Constitucional, i Sr. Pastor, les 
sentències són sentències fermes, hi haja vot particular o no hi haja vot particular, hi ha un 
sistema de majories en les votacions del Ple del Tribunal Constitucional, i determinen si és o 
no és constitucional, i aquesta llei és constitucional a excepció d’aquest article que ara 
comentaré, però el principal argument del Partit Popular en la Diputació d’Alacant era que 
atemptava, era una vulneració, un atac frontal a l’autonomia de la Diputació, qüestió que 
queda clara en la sentència del Tribunal Constitucional i (....) en l’objectiu de la Diputació, i 
és que el Consell no volia que aquests recursos foren a una altra cosa que és complir el que 
és l’essència, el que és l’objectiu de les diputacions, que és assistir, finançar i prestar tota 
l’ajuda als municipis de la seua respectiva província, qüestió que no feia la Diputació 
d’Alacant. No, només no per adherir-se de forma voluntària al Fons de Cooperació, sinó per 
ser, en els últims anys, la diputació de les 3 que menys recursos ha transferit als municipis, 
que menys ajuda els municipis, com demostren els informes de la Sindicatura de Comptes 
en els diferents anys que ha governat el Partit Popular i que es va agreujar amb l’arribada 
del Sr. Mazón a la presidència de la Diputació d’Alacant. El següent argument que utilitzava 
el Partit Popular, és que no li agradaven els criteris de distribució perquè entenia que calia 
distribuir-ho d’una altra manera. Aquest argument també decau en la mateixa sentència del 
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Tribunal Constitucional quan diu que el que cal seguir són els criteris de repartiment de la 
participació de tributs de l’Estat, qüestió que no seguia el fons de cooperació, i això és real, 
perquè el fons de cooperació pretenia ajudar més els municipis de menor població i per això 
es feia una discriminació positiva cap als ajuntaments de menor població, enfront dels 
ajuntaments de major població, qüestió que s'haurà de corregir. Però, en definitiva, ací el 
que hem perdut són 6 anys d’autonomia local, 6 anys de recursos per als municipis, que en 
concret, a l’Ajuntament d’Alcoi són 2.100.000 euros el que no hem ingressat de la Diputació 
d’Alacant durant aquests anys. I això és el que volem defensar, Sra. Peidro, els ciutadans 
d’Alcoi, que tinguem més recursos, que aquest ajuntament tinga més capacitat, més 
autonomia, per a poder prestar els serveis que hem de prestar. M’estranya que voten o que 
no hi estiguen d’acord, ni amb la llei, que ve regulada en l’Estatut d’Autonomia, ni amb un 
objectiu que és que els ajuntaments tinguem més recursos d’una institució, a més, com la 
Diputació d’Alacant, que si alguna cosa té són recursos, i si alguna cosa ha demostrat és 
incapacitat per a gestionar correctament aquests recursos. Per tant, demane a tots, en 
defensa dels interessos d’aquesta ciutat, en defensa dels interessos d’Alcoi, que voten a 
favor d’aquesta moció i que puguem recuperar allò que el Partit Popular ens ha negat durant 
6 anys. Gràcies.

Sr. Rodríguez:
Com he dit abans, per a demanar diners per Alcoi, el nostre vot, sempre, favorable. Els 
ajuntaments, històricament, hem estat mal finançats, això és una realitat. Lluny queda la 
reivindicació del 50% de l’Estat, 25 per a l’Autonomia i 25 per als ajuntaments, que hauríem 
d’anar cap allí. Per tant, en aquesta moció el que es planteja és, precisament, acollir-se a 
aquesta possibilitat i fer-la realitat. Hem perdut l’ocasió durant molts anys del Partit Socialista 
i després del Botànic, de no fer una llei d’ordenació territorial que superara les províncies, 
les diputacions provincials, per acostar l’administració des d’una concepció territorial 
comarcalitzada, d’acord? Això seria important. Jo sé que això és un prec polític amb més 
llarg termini, però hauríem d’haver estat encaminats des de les polítiques d’esquerres a 
acabar, precisament, un poc, amb l’ordenació territorial provincial per a fer-ne una de pròpia 
del País Valencià, que no ha sigut possible fins ara per falta de decisió política ferma i això 
és el que estem pagant. Per tant, jo no afegiré més del que ha afegit el Sr. Alcalde perquè 
estic completament d’acord que això és com ell ho ha descrit i que, en conseqüència, caldrà 
reivindicar allò que ens correspon o ens hauria de correspondre.

Sr. Pastor:
Gracias Sr. Alcalde. Que alegría de debatir con usted Sr. Alcalde, aunque juega con un poco 
de ventaja, usted ha sido portavoz del PSOE de la Diputación y este tema se lo conoce, 
aunque desde mi punto de vista está equivocado, pero bueno, para eso están los debates. 
Haber, el dinero que usted dice que se ha perdido, nos e ha volatilizado, se ha usado para 
reforzar otros programas, como el plan “Más Cerca”, que desde nuestro punto de vista ha 
sido un mejor reparto de los fondos, que es uno de los grandes problemas de este fondo, 
porque, les recuerdo, que la Diputación, usted lo ha dicho, está, entre otras cosas, para 
ayudar a los municipios, principalmente a los más pequeños, que no es lo que hacía, ¡eh!, 
este programa del Consell de la Generalitat. Aquí el problema es que, este fondo de 
cooperación que ustedes defienden a capa y espada, es un trágala, es un trágala, es un 
fondo de cooperación que obvió el consenso institucional, que es un consenso muy 
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vinculado al municipalismo y optó por la imposición y el enfrentamiento entre 
administraciones. El Consell, el president Mazón, no solamente respeta la autonomía local 
sino que también respeta  a las diputaciones y practica el diálogo y el consenso, para 
alcanzar acuerdos con las corporaciones de Castellón, Alicante y Valencia. Aquí de lo que 
se trata es de articular un fondo que se base, precisamente, en la cooperación entre 
administraciones, con unos criterios consensuados y sin imposiciones. Un Fondo de 
Cooperación Municipal que de respuesta a las necesidades de financiación de los 
municipios de la Comunidad Valenciana, sí, y sirva para garantizar la igualdad de todos los 
vecinos, independientemente de donde residan. Nosotros, el partido Popular, si que 
creemos en la autonomía de la administración local y por eso hablamos de consenso, no de 
imposiciones, por mucho que usted diga que fue, que es voluntario, de voluntario no tiene 
nada. Esto ya parece…, mira, antes hemos hablado del 9 d’Octubre, y volvemos a recordar 
a su querido Xavi Castillo, se acuerdan del esquech ese “Això ho pague jo”,  bueno, pues 
ustedes aplican lo mismo, pero cambiando el sujeto de la oración “Això ho paguen vostés”. 
Esto es muy, muy habitual, por ejemplo, el Sr. Sánchez, en el gobierno de España lo suele 
hacer, hace una ley, impone una serie de obligaciones a otras administraciones y además 
les dice: “Y además, lo pagáis vosotros”, pues esto es el Fondo de Cooperación del Consell 
del Botànic. Yo creo que un criterio de prudencia aconsejaría que dado que hay un nuevo 
Consell en la Generalitat y al frente de ese Consell hay un presidente que siempre ha 
defendido la autonomía de las administraciones locales, lo prudente es esperar a que, en un 
clima de diálogo, de diálogo de verdad, por el que sí apuesta el Consell, presidido por Carlos 
Mazón, se redacte o se modifique esta ley del fondo, de tal manera que dé más libertad y 
mayor participación a las diputaciones y favorezca, de verdad, que los municipios más 
pequeños salgan beneficiados, algo que hemos echado de menos con el Consell del Sr. 
Puig. Y nada más, muchas gracias. 

Sr. Alcalde:
Mire, no diga vosté que el Partit Popular és municipalista, el major atac que ha patit el 
municipalisme en la història democràtica la va impulsar el Partit Popular, el ministre Montoro, 
amb la Llei de Racionalització, que malauradament, i és un reprotxe que vaig a fer al meu 
govern, no ha sigut encara derogada, és una de les qüestions que quan va estar ací, visitant 
Alcoi, la ministra portaveu, li vaig traslladar i em va comentar que era una de les qüestions 
que tenien ja damunt la taula per a poder corregir eixe atemptat contra l’autonomia local, el 
municipalisme, que va ser la Llei de Racionalització, que va impulsar el Partit Popular, i no 
és municipalista quan aprova el Consell una llei municipalista per a dotar de major 
finançament els ajuntaments i, el Partit Popular presenta el recurs al Tribunal Constitucional, 
al Tribunal Superior de Justícia i no s’adhereix, ni voluntàriament ni després quan ja era una 
obligació legal. Però, mire, hui dia la llei està en vigor, ha a dia de hui la llei ha demostrat 
que és constitucional, hui dia el Tribunal Constitucional ha deixat clar que el que vosté diu no 
pot ser, perquè va en contra de l’Estatut Autonomia; i, per tant, que els criteris de 
repartiment han de ser seguint els criteris de la participació en tributs de l’Estat. En 
conseqüència, ja tenim aclarits tots els dubtes que tenim, sabem que s’ha de complir la llei i 
sabem quins han de ser els criteris de repartiment, i sabem, hui, perquè es va presentar la 
setmana passada, que el president de la Generalitat, en els pressupostos de la Generalitat, 
inclou 50 milions d’euros d’aportació del Consell al Fons de Cooperació Municipal. Per tant, 
només queda un dubte, totes les incògnites estan aclarides, i és, la Diputació d’Alacant 
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complirà amb la llei?, la Diputació d’Alacant complirà amb l’obligació que té d’ajudar els 
municipis i s'adherirà al fons de cooperació de forma immediata. Perquè jo m’imagine que 
estarà ja preparant els pressupostos per al 2024? Eixe és l’únic dubte que hi ha, si vostés 
respecten el Tribunal Constitucional, si respecten la llei i si respecten els municipis d’aquesta 
província... I, vosté, a més, jo he sigut abans portaveu del Grup Socialista a la Diputació, 
però vosté ara és diputat, i, per tant, té la potestat d’influir en el seu president i de votar els 
pressupostos de la Diputació d’Alacant, i de defensar o no el municipalisme o defensar o no 
Alcoi. Jo estic convençut què incorporaran, per al 2024, el fons de cooperació, molt greu 
seria que no; però, a més, amb totes les oportunitats que hem perdut durant aquests 6 anys, 
també haurem de recuperar els diners que se’ns han negat. Perquè, mire, totes les 
diputacions, de València i Castelló, tenien el fons de cooperació i tenien plans d’obres i 
tenien finançaments sostenibles, i tenien..., clar. Però si és que la Diputació d’Alacant té un 
pressupost de 240 o 220 milions d’euros i un romanent de 300 milions d’euros, si és que 
tenien diners suficients per a acollir-se als fons de cooperació i fer totes les accions, molt 
bones, que fa la Diputació i que fa un treball extraordinari per als municipis d’aquesta 
província. Però, ara, vosté el que ha de fer és defensar Alcoi i defensar els municipis 
d’aquesta província, i el president de la Diputació, complir la llei.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel Grup Polític Socialista.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups polítics 
SOCIALISTA (9), COMPROMÍS ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI (2), i el vot en contra dels 
regidors dels grups polítics POPULAR (8) i VOX ALCOI (3), aprova la moció presentada.

15. 28569/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ: CREACIÓ D'UNA MESA DE MOBILITAT
Sr. Alcalde:
La moció ha passat a declaració institucional; per tant, Sr. Pastor, com a proponent, si passa 
a llegir la moció...

Sr. Pastor:
Gracias Sr. Alcalde. Si, voy a pasar a leer la moción entera, no solamente los puntos de 
acuerdo, porque ya que ha pasado a ser a declaración institucional, pero antes si que me 
gustaría agradecer a todos los grupos políticos del ayuntamiento, que hayamos, por fin, 
llegado a un consenso y tengamos una declaración institucional en el tema de la mesa de 
movilidad. Agradecer al grupo Socialista que…, bueno, ha introducido una serie de 
modificaciones al texto de la moción que presentábamos que, por supuesto, en aras de 
consenso, hemos aceptado, así que, después de los debates, más o menos movidos que 
hemos tenido antes, pues por fin un poco de tranquilidad y de consenso. Paso a leer la 
moción.

El Sr. Pastor, portavoz del grupo político POPULAR, lee la siguiente declaración 
institucional:
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“La construcción de los carriles bici, tanto del eje ciclopeatonal que une el barrio de la Zona 
Norte con Batoy por la vía verde del ferrocarril, como el reciente carril bici integrador del 
Centro Histórico con los Ensanches de Alcoy, así como la peatonalización del Centro 
Histórico, han supuesto cambios esenciales en la movilidad de la ciudad, que han sido 
percibidos por gran parte de la ciudadanía como imposiciones. 

La Ordenanza para regular la peatonalización del Centro Histórico trajo consigo importantes 
cambios en el tráfico rodado de la ciudad, intensificando la circulación en calles calificadas 
como amables para los peatones. 

Más allá de la forma de realizar el proceso de implantación de la ordenanza, sobre la que no 
cabe añadir más a lo dispuesto por la Justicia, ha sido una realidad la contestación vecinal y 
los efectos negativos causados en el comercio.  

La política municipal en cuestiones de movilidad es vital para aspectos tan importantes 
como la asistencia sanitaria urgente a las personas, el funcionamiento de un transporte 
público eficaz y el desarrollo comercial de una ciudad que aspira a recuperar su área de 
influencia comarcal. 

Todas estas actuaciones, destacando los carriles bici y el intento de peatonalización del 
Centro Histórico, han trastornado la movilidad de la ciudad, provocando el rechazo de un 
colectivo de vecinos y comerciantes por las dificultades  de acceso,  de aparcamiento y libre 
circulación que han supuesto estos cambios. 

Tras la aceptación por parte del Ayuntamiento de Alcoy de la sentencia que declara nula la 
Ordenanza de Peatonalización, y las declaraciones del Concejal de Movilidad donde 
manifiesta la necesidad de que se abra un proceso de diálogo con todas las partes 
implicadas con el fin de definir una futura ordenanza, creemos imprescindible constituir un 
foro de debate con el propósito de obtener el consenso de ciudadanos y comerciantes, y 
que éste sea acorde con los criterios técnicos establecidos por expertos en movilidad y la 
experiencia de la Policía de Tráfico. 

Por todo ello, proponemos la siguiente propuesta de acuerdo:

 Constituir una Mesa de Movilidad compuesta por las asociaciones vecinales,  
asociaciones de comerciantes y los principales agentes sociales de la ciudad: 
Sindicatos, Asociaciones Empresariales, Cámara de Comercio, y grupos políticos 
con representación municipal, así como las entidades locales cuyo objeto social 
tenga algún tipo de relación con el ámbito de la movilidad urbana. 

 Dicha mesa tendría función consultiva en el desarrollo de proyectos que pudieran 
alterar la movilidad en el interior de la ciudad, facilitando a través de este foro 
participativo y de debate, la mejor adaptación de las futuras mejoras a las 
necesidades reales de los ciudadanos de Alcoy.

 Que la Mesa de Movilidad establezca un protocolo que garantice la comunicación a 
la ciudadanía, especialmente en el desarrollo de eventos que impliquen cortes o 
cambios en el tránsito de vehículos. “
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16. 29011/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA RECUPERACIÓ I PROMOCIÓ DE LA MOCADORÀ DURANT LES 
FESTIVITATS DEL 9 D'OCTUBRE.
Sra. Peidro:
Gracias, Sr. Alcalde.

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El 9 de octubre no sólo se conmemora el día de la Comunidad Valenciana, ese día lleva 
asociado también la festividad de Sant Dionís.

Tras la reconquista de Valencia, los valencianos quisieron agasajar al rey y a su mujer, con 
productos de la huerta envueltos en un pañuelo, de ahí el nombre mocadorà, a su entrada 
en la ciudad el 9 de octubre de 1238. 

Esta costumbre, reservada en un principio para ocasiones especiales, se acabó 
popularizando y los valencianos empezaron a hacer este mismo regalo a la persona amada, 
así, el 9 de octubre pasó a ser más que el día de la Comunidad Valenciana, siendo también 
el día de los enamorados valencianos. 

Aquí en Alcoy tenemos constancia de que también se ha celebrado la mocadorà como se 
puede observar en las imágenes del escaparate de una confitería local.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124570107245125 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

 

Aún así, ha sido una celebración poco conocida e instaurada en la ciudad.

Puesto que, esta es una forma en la que los valencianos demostramos el amor hacia la 
persona amada, la tierra y sus frutos y nuestras costumbres.

Desde el GM VOX Alcoy realizamos los siguientes ruegos:

-Primero: Que desde el departamento de cultura se de a conocer esta tradición entre 
la ciudadanía

-Segundo: Que el citado departamento promocione junto con las asociaciones de 
comerciantes su celebración, recuperando de esta forma una antigua tradición valenciana.”

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Jo li agraïsc, de veritat, i estic molt contenta que Vox tinga interés per 
les tradicions valencianes. Tot i això, vostés, millor que ningú, deuen saber que s’acaben 
d’anunciar retallades en el nostre pressupost, són d’un mínim d’un 10% i dins d’eixes 
retallades, el conseller ha anunciat que destinarà més de 300.000 euros als bous; i, clar, no 
és que ens deixe molt a nosaltres per a poder ampliar i per a poder anar jugant, no? Mire, jo 
vaig a fer-li una proposta, i és dur aquesta proposta, que vostés ens duen, al Consell de 
Cultura, al Consell del qual formen part i allà decidir entre tots les activitats i propostes que 
fem.

Sra. Peidro:
Bueno, la verdad es que no me sorprende que no me acepte el ruego, a la vista de la 
decadencia de las celebraciones del 9 de octubre en las que Compromís convirtió un acto 
institucional en su peculiar fiesta sectaria e irreverente, porque bueno, esto, esto y esto..., 
esto es lo que la concejalia de Cultura, contrató para el acto institucional del 9 d´octubre. Y 
esto mismo, lo que el PSOE permitió a Compromís, uno de los muchos peajes que van a 
tener que pagar por conservar esos sillones. Ni la Senyera ni la bandera de España 
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presidieron el acto institucional del 9 d´octubre, ni el himno de la Comunidad Valenciana ni el 
de España sonaron. Les recuerdo la Ley 8/1984, de 4 de diciembre, de la Generalitat 
Valenciana, por la que se regulan los símbolos de la Comunidad Valenciana y su utilización. 
En su preámbulo indica que “esta norma pretende que los símbolos de la Comunidad 
Valenciana formen parte de la vida ciudadana y presidan conjuntamente con la bandera de 
España, de acuerdo con la Ley, todos los actos públicos y principalmente aquellos que 
tengan especiales características de solemnidad”. Y en su art. 4 especifica que “en los actos 
solemnes que se celebren en el territorio de la Comunidad Valenciana el Himno oficial será 
interpretado conjuntamente con el Himno de España, al cual precederá en orden de 
interpretación”. Eso se lo recuerdo por si algún 9 d´octubre por fin decide organizar 
realmente un acto institucional. Muchas gracias.

Sra. Guillem:
Creia que estàvem parlant de la «mocadorà», però, d’acord. Si volien la «mocadorà», per 
exemple, també, jo li propose que també podrien fins i tot haver presentat una moció en què 
s’instarà el conseller a gastar-se eixos 300,000 euros, que anava a gastar en bous, per 
exemple, a promocionar la «mocadorà». Bé, i li diré també, veurrà..., sap què passa, que jo 
crec que el sol ix per a tots, i igual que hi ha dies en què tenim unes processons i en eixes 
processons quan entra la imatge es toca l’himne d’Espanya i no es mor ningú..., doncs igual, 
en el 9 d’Octubre, no es toca l’himne d’Espanya i tampoc no es mor ningú, perquè hi ha dies 
per a tots i hi ha més dies que llonganisses, senyora, i no passa res. I, a més, li torne a dir, 
nosaltres no li diem a ningú ni que és el que ha de dir ni que és el que ha de tocar, eixa és la 
diferència. Quan parlem de llibertat, dir la llibertat vertadera i intentar imposar a algú el que 
ha de dir i el que ha de tocar, eixa és la gran diferència, i ja està. I torne a dir-li, la meua 
proposta ha sigut l’altra, no he dit ni sí ni no, però bé.

17. 29011/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER AL CONTROL DE L'ACCÉS AL CARRER QUICO CÓRCOLES 
Sra. Peidro:
Gracias de nuevo, Sr. Alcalde.

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La comunidad de propietarios de la Calle El Terrer, 6 que accede a sus garajes por la Calle 
Quico Córcoles están cansados de que ese acceso se haya convertido durante los fines de 
semana en un foco de suciedad e inseguridad.

Como se puede observar en las imágenes adjuntas, a los restos de vasos y envases de 
comida rápida hay que añadir vómitos y heces entre otros.
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Este comportamiento incívico de algunas personas ha hecho que la comunidad de 
propietarios contrate seguridad privada en momentos puntuales.

Puesto que no es una solución viable y ante la demanda de la comunidad para poder cerrar 
el acceso a los garajes en la Calle Quico Córcoles ya que esta no tiene salida.

Desde el GM VOX Alcoy realizamos los siguientes ruegos: 

-Primero: Que se traslade al departamento correspondiente esta demanda para 
buscar la mejor solución para este cerramiento.

-Segundo: Que en el caso de no ser posible su realización, el departamento busque 
la solución más adecuada para acabar con este problema.
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-Tercero: Que se mantenga informada a la comunidad, en todo momento del estado 
en el que encuentra su demanda, por parte del departamento correspondiente.

-Cuarto: Que se agilice todo lo posible su tramitación y realización.” 

Sra. Moltó:
Molt bon dia a tots i a totes. Bé, davant de tot, simplement vull comentar-li que no és una 
qüestió fàcil perquè no se si coneix el tema, però es tracta d’un vial públic, però el que sí que 
vull traslladar-li és que ja fa temps que s’està treballant en la solució des de l’Ajuntament 
d’Alcoi i que, possiblement, prompte vorem una solució definitiva, però estem en contacte 
amb la comunitat i, a més, estem ja en camí de trobar una solució.

Sra. Peidro:
¿Entonces entiendo que lo acepta o…, están ya?

Sra. Moltó:
Doncs depén de com ho vulga considerar, perquè després d’haver-la sentida durant tot el 
plenari, que no ens està donant recursos als ajuntaments, jo vull que sàpiguen que quan 
demanen un prec o demanen qüestions, això costa recursos a l’Ajuntament; però sí, li 
l’accepte. 

Sra. Peidro:
Pues muchísimas gracias, sobre todo en nombre de la comunidad de propietarios.

18. 29145/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A MILLORAR L'ACCÉS I VISIBILITAT DE LA INFORMACIÓ RESPECTE 
DELS DIES DE TALLS O CANVIS DEL TRÀNSIT RODAT PER ESDEVENIMENTS 
POPULARS, FESTIUS I URGENTS. 
Sr. Carlos José García:
Gracias, Sr. Alcalde. Buenos días a todos los asistentes al pleno y a los que nos siguen por 
las redes sociales. 

El Sr. Carlos José García, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El pasado día 14 de Octubre como es bien sabido, se celebró el “TRAIL SOLIDARI CIUTAT 
D’ALCOI, 2023” el cual trascurrió en parte por diferentes calles de nuestra ciudad. El caso 
es que para la realización de dicho trail se tuvo que hacer un corte de tráfico de calles 
durante el tiempo que durara el recorrido por los participantes.

Por lo general, los ciudadanos tienden a buscar cualquier información importante que 
involucre al municipio en la web del ayuntamiento y en este caso no se encontró dicha 
información sobre el corte de las calles. De hecho, no encontramos información en ninguna 
página ni red social sobre las calles que se iban a cortar y su horario por lo que este hecho 
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causó numerosas retenciones por parte de los vehículos en las calles afectadas lo cual se 
hubiera podido evitar en gran medida si la información hubiera sido accesible.

Por lo cual presentamos el siguiente ruego:

1. Que se añada en la página principal del ayuntamiento y en un lugar visible, 
información de cualquier evento que tenga que ver con los cortes de calles o algún 
tema puntual y de urgencia.”

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde, i molt bon dia a totes i a tots els companys. Vull dir que 
acceptem aquest prec i que anem a treballar a incloure un apartat dins del mateix web en el 
qual puga, d’una forma pràctica, visible i ràpida, poder posar a disposició de tota la 
ciutadania, amb un sol clic, tota aquesta informació, talls, festivitats i altres. Treballarem per 
vore un botó, un bàner, que puga estar visible en el web i que d’eixa forma puga estar 
accessible a la ciutadania.

Sr. Carlos José, García:
Moltes gràcies per acceptar el prec i esperem que això tinga bon efecte per a la ciutadania i 
que li facilite la informació que puga tindre. Gràcies.

19. 29145/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA CREACIÓ D'UN PORTAL INFORMATIU PER VÍDEO ACTES DELS 
PLENS.
Sr. Carlos José García:
Gràcies, Sr. Alcalde. 

El Sr. Carlos José García, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los plenos que se celebran en este ayuntamiento quedan grabados en un archivo de video 
en la plataforma de Youtube para que se puedan consultar tanto por los funcionarios para 
poder realizar las actas y otros trabajos relacionados, como por ciudadanos que quieran 
estar al día de lo que sucede en estos plenos. 

Sin embargo este sistema puede ser bastante tedioso ya que la duración de los vídeos es 
de varias horas, por lo que se puede hacer pesado acceder a la información teniendo que 
visualizar todo el video o acceder de forma aleatoria para localizar la parte interesada, y por 
esa razón el trabajo de los funcionarios se puede hacer largo al tener que transcribir todo el 
pleno a mano, de las actas de forma manual, con lo que se pierde agilidad y tiempo en el 
proceso.

Por ello es necesario implantar un sistema de video-actas que ya son utilizados y con 
resultados muy satisfactorios en otros ayuntamientos como el de San Vicente del Raspeig, 
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Villajoyosa, Benissa, Benidorm, Ollería, Algemesí, por mencionar algunos, que ya disponen 
de esta tecnología adaptada al funcionamiento del ayuntamiento, lo cual además reforzaría 
la política de transparencia administrativa y tendría un impacto positivo para los funcionarios 
incrementando su eficiencia.
 
Además las grabaciones se ajustarían a lo establecido en el Real Decreto 2568/1986 del 28 
de noviembre, por el que se aprueba el Reglamento de Organización, Funcionamiento y 
Régimen Jurídico de las Entidades Locales.

Por todo lo cual, presentamos el siguiente ruego:

 Que el departamento correspondiente estudie la implantación de un sistema de 
video-actas tanto para uso del funcionariado como para consulta de los ciudadanos.”

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, una altra vegada. Bé, d’inici voldria dir-li que li acceptem el prec, que 
estudiarem el tema. Vull dir-li també, i en són coneixedors, perquè han anat als diferents 
departaments a preguntar, saben que des del CPD hem estudiat tots els sistemes que hi ha 
al mercat, totes les propostes de programes que hi ha i saben també, a la perfecció, que 
això val diners, que val molts diners. Per tant, ens fan falta recursos, anem a veure de quina 
forma i manera podem tirar endavant el prec que, precisament, ja tenim preparat per a poder 
fer una licitació d’adquisició d’aquests sistemes. Però sí que és veritat que el que volem és 
vore amb quins fons podem dur-ho a terme, siguen bé els nous fons Next Generation o bé 
sí, tal com han fet, amb els diners que reclamarem, poguérem també poder pagar, perquè, 
al final, són recursos que, com bé estem comentant, anem plantejant noves coses i noves 
coses i noves coses i anem també, cada vegada, augmentant i augmentat i augmentat els 
pressupostos, i al final els recursos són finits.

Sr. Carlos José García:
Pues muchas gracias por aceptar este ruego y esperamos que puedan encontrar la forma. 
Sabemos que hacen falta recursos y que es un sistema que no es que sea excesivamente 
caro pero tampoco es barato para poderlo implantarlo, eso serviría mucho para la población, 
ya tanto para el funcionariado, para agilizar su trabajo, como he dicho antes, como para los 
ciudadanos que, a la hora de acceder a la información, vale la pena que agilicemos un poco 
ese trámite para que puedan aficionarse a entrar a la web del ayuntamiento, en este caso, y 
ver los plenos en diferido, como se hace. Muchas gracias.

Sr. Llopis:
Estic d’acord amb el que diu, però també tinga en compte que ara entrarem a vore els 
pressupostos d’ací no res i vorà que són molts els diners que aportem a diferents 
programes, implantacions de programes i recursos que posem a l’abast de tot el 
funcionariat. Aquest en seria un més, però fan falta també més recursos.

20. 29154/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124570107245125 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

PREC PER A REALITZAR LA NETEJA INTEGRAL DE L'ACCÉS PER ALS VIANANTS 
ENTRE EL FINAL DEL CARRER ISABEL LA CATÒLICA AL CARRER ELS TINTS I 
RESTAURAR, REPARAR I REPOSAR ELS DESPERFECTES EN EL MOBILIARI URBÀ 
DE L'ACCÉS ESMENTAT
Sr. Abad:
Gracias, Sr. Cerradelo. Bien.

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

No es la primera vez que desde VOX Alcoy hemos denunciado el estado y la situación de 
esta zona de acceso, bien por la notable falta de limpieza como por los desperfectos en 
mobiliario urbano.

Esta zona de la ciudad  necesita y desde hace años, labores de limpieza, desbroces y 
reparación del mobiliario urbano por los desperfectos. 

Desde VOX Alcoy, como demandan vecinos de la ciudad y usuarios del acceso, echamos 
en falta y vemos necesaria actuaciones de una limpieza integral, labores de mantenimiento 
que el Ayuntamiento de Alcoy no realiza, y que debería ser una prioridad. 

La falta de limpieza disminuye la higiene y vulnera la salud pública.

Estos rincones de la ciudad, abandonados a su suerte, son potenciales focos de plagas que 
proliferan exponencialmente sino se actúa continuamente en su limpieza y mantenimiento.

Como se puede apreciar en las fotografías, la zona esta abandonada.
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Por lo que realizamos los siguientes ruegos,

 Realizar la limpieza integral del acceso peatonal entre el final del carrer “Isabel La 
Católica” y el carrer “Els tints”.

 Restaurar, reparar y reponer los desperfectos del mobiliario urbano.

 Planificar un calendario de actuaciones, con una temporalidad mínima de una vez al 
mes, para asegurar la revisión, mantenimiento y conservación de la zona.”

Sra. Sanjuan:
Moltes gràcies i bon dia a tots i a totes. Bé, quant als dos primers precs, els acceptem, però 
el tercer no el podem acceptar per diferents qüestions. La primera és que les actuacions i la 
data d’aquestes dependrà dels tècnics encarregats d’estudiar, projectar aquestes millores 
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que es demanen, i de la disponibilitat del personal per a realitzar-les i de la dificultat que 
puguen tindre aquestes. I la segona és, com ja han dit per ací els meus companys, és 
econòmica. Per què? Doncs perquè aquestes qüestions necessiten pressupost; per tant, 
igual que porten propostes com aquestes al plenari, des d’ací els convidem que facen també 
la seua feina al respecte, i això es veuria reflectit en els pressupostos i en les modificacions 
de crèdit o proposicions com la que han fet en el punt 14 sobre la moció dels fons de 
cooperació municipal, que farien que l’Ajuntament d’Alcoi disposara de vora 2 milions 
d’euros més per a poder implantar i millorar la vida dels alcoians i alcoianes.

Sr. Abad:
Bien, agradecerle que acepte los dos primeros ruegos, el tercero no, pero entendemos que 
una planificación o calendarización de estas actividades pues son las que mejoran y 
mantienen la ciudad en buenas condiciones. Si que es cierto que económicamente pues el 
Ayuntamiento tiene los recursos que tiene, pero también se realizan contratos en limpieza, 
mantenimiento de parques y jardines, en poda, etc., que también se podían vincular estas 
actuaciones para poder mantener tales zonas en la ciudad, que estén…, son menos visibles, 
y quedan abandonadas. La realidad es que esta zona, durante los 4 años de la legislatura 
pasada, lo he reivindicado varias veces y no se ha hecho ninguna actuación al respecto en 
los últimos 4 años, y continuamente estoy pasando por allí, por casualidad o no, pero la 
zona pues está, está muy deteriorada, no solamente nosotros, Compromís también 
denuncia la zona, una fuga de agua que continuamente se está acumulando y la zona pues, 
prácticamente no…, les invito a que pasen por la zona desde el acceso de abajo o el de 
arriba y pasen por la zona y verán las condiciones en la que está. Muchas gracias. 

Sra. Sanjuan:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Bé, el que diu està molt bé, però com ha dit, posar noves coses, 
nous treballs, nous projectes, amb uns serveis que ja estan contractats, no és tan fàcil, i 
després, per a fer-les a banda, com li dic, fa falta disposar de recursos econòmics. No ens 
fan gran favor votant en contra propostes com la del punt 14, que podrien fer que ara 
disposaren de més diners per a fer qualsevol altre tipus de projecte.

21. 29154/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A L'ADEQUAT MANTENIMENT DE LA PLAÇA EMILIO SALA. 
Sr. Abad:
Gracias, Sr. alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Desde VOX Alcoy, queremos transmitir las quejas que nos han llegado de los vecinos que 
transitan la Plaza Pintor Emilio Sala, su malestar por su estado, incidiendo lo sucias que 
están las baldosas del suelo, la falta de saneado y poda de la vegetación, y para mas INRI, 
la ausencia del busto en homenaje al pintor Emilio Sala desde hace casi dos años como el 
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lamentable estado del pedestal que se deteriora por el paso del tiempo o por actos de 
vandalismo. 

Como se puede apreciar en las fotografías.

Por lo que realizamos los siguientes ruegos,

 Realizar las actuaciones y mejoras necesarias para mejorar y recuperar su perfecto 
estado.

 La reposición del busto del Pintor Emilio Sala.”

Sr. Jordi Martínez:
Bé, li acceptem el prec. També és cert que en el tema de què vosté parla en la seua 
exposició del tema de la vegetació, la poda no la decidim ni vosté ni jo, vull dir, la poda és 
decisió d’uns tècnics que en el cas de les que hi ha a la Plaça Pintor Emilio Sala, en alguns 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124570107245125 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

casos prefereixen que estiga funcionant com està. I el tema de la vegetació ací crec que no 
hi estem d’acord. En el que sí que estem d’acord, i també estem treballant-ho amb el 
regidor, el Sr. Trelis, és el tema de la reposició del bust d’Emilio Sala i sobretot de la 
recol·locació de l’espai, perquè entenem que el pedestal on està podrien traure’l d’allí i 
buscar-li un lloc que li donarà més dignitat a aquest espai. Per tant, acceptem el prec i estem 
treballant, primerament també en el bust i després en la recol·locació de l’espai.

Sr. Abad:
Bien, pues agradecerle la aceptación del ruego y haber si en esta legislatura podemos hacer 
visible esta nueva colocación del busto y la mejora del parque, del jardín de Emilio Sala. 
Gracias.

22. 29154/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A L'ADEQUAT MANTENIMENT DE LA LOCOMOTORA DE L'ANTIC TREN 
“XITXARRA” I ZONA ENJARDINADA SITUADA EN LA PLAÇA AL-AZRAQ. 
Sr. Abad:
Gracias, Sr. Alcalde, y disculpen. 

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La locomotora número 2, bautizada “Villalonga” fue instalada en este punto en el año 1.973 
para rendir homenaje al desaparecido ‘Tren dels Anglesos’ o antiguo tren ‘Xitxarra’ justo en 
el lugar en el que se encontraba la estación terminal de la ciudad y es base de lo que hoy es 
en buena parte la riqueza de Alcoy y su comarca.

En 2107 se realizaron los trabajos de restauración de la Máquina del Tren del ‘Xitxarra’, 
ubicada en la plaza Al-Azraq, en dos fases, una primera de limpieza y restauración y otra 
segunda de ajardinamiento de la zona, instalación de iluminación y paneles informativos.

En enero de 2018 se realizaron los actos para celebrar el 125 aniversario de la inauguración 
de esta línea que supuso un importante hito en la historia de nuestra ciudad y de nuestras 
comarcas y como destacó y comentó la concejal de Patrimonio, Lorena Zamorano, “Es 
importante recuperar tanto el patrimonio material como el inmaterial, recordando la historia 
más reciente de nuestra ciudad”.

Actualmente, de los diecinueve monumentos ferroviarios que existen en la Comunidad 
Valenciana en el año 1991, siete monumentos ya han sido retirados por no ofrecer un 
aspecto adecuado y/o por no estar preservados a cubierto o mantenidos adecuadamente. 

Actualmente la locomotora, la zona ajardinada, la iluminación y el panel informativo, están 
deteriorados por el paso del tiempo, las inclemencias meteorológicas y la total ausencia de 
mantenimiento, como se puede apreciar en las fotografías.
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Por todo ello, planteamos los siguientes ruegos:
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 Realizar un informe detallado del estado de conservación de la locomotora, de la 
instalación de iluminación y de la zona ajardinada.

 Redactado el informe, realizar las actuaciones y mejoras necesarias para recuperar 
su estado perfecto.

  Planificar un calendario de actuaciones, con una temporalidad mínima de una vez al 
mes, para asegurar la revisión, mantenimiento y conservación, tanto de la 
locomotora, iluminación, como de la zona ajardinada.”

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies. Acceptem el prec. És cert també que el que jo vull transmetre-li és que vosté 
sempre veu el got mig buit i jo sempre el veig mig ple. En aquest cas, estem parlant d’un 
espai que es va remodelar, com vosté ha dit en l’expositiu, que jo crec que està molt millor 
que com estava antigament. És cert que cada cert temps haurem de fer un manteniment de 
la locomotora, farem un informe perquè entenem que és un..., està en un lloc, amb totes les 
inclemències que puga tindre el temps. Però jo crec que l’hem dignificat i sí que és cert que 
haurem de tindre un manteniment. Aquesta mateixa setmana vaig passar..., sí que vaig vore 
que faltaven dos..., d’il·luminació, dues bombetes d’il·luminació. Però, per la resta, llevat 
d’alguna neteja que tinga, jo crec que està molt millor que estava i ens encarregarem de 
dignificar-ho.

Sr. Abad:
Bien, pues muchas gracias Sr. Martínez, manifestar también que podría ser una nueva, una 
buena medida que realizar un pequeño vallado porque hay muchos ciudadanos que pasean 
sus mascotas por allí, dejando sus heces y entonces pues tampoco queda una..., no da una 
buena imagen. Seria también una idea para poder mejorar la zona y que la gente no 
accediera a lo que es el recinto ajardinado de la locomotora. Muchas gracias. 

23. 29070/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTA-PREC «L’ANTIC EDIFICI DE LES PAÜLES»
Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. Alcalde. 

La Sra. Paredes, regidora del grup polític GUANYAR ALCOI, llig la pregunta-prec següent:

«El conegut popularment com a l’antic edifici de les Paüles, ubicat al carrer Sant Mateu nº12, 
actualment, i des de fa molt de temps, presenta un estat lamentable de deteriorament. 
L’actual propietari, no ha fet cap actuació per aturar la degradació progressiva i accelerada 
d’aquest singular edifici.

Es pot observar diàriament com van desprenent-se materials d’obra de la façana al carrer 
amb el consegüent perill per al vianant. L’edifici, tant a l’exterior com a l’interior, està en una 
situació avançada de ruïna.
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És per això que formulem la següent pregunta: 

S’ha fet alguna actuació per part del govern de la ciutat per a exigir als actuals propietaris 
que facen les pertinents accions per manteniment de l’edifici per a evitar l’actual estat de 
deteriorament que posa en perill la seguretat del vianant?

I preguem que s’actue de manera categòrica per evitar l’enderroc definitiu d’aquest 
emblemàtic edifici.»

Sra. Moltó:
Hola de nou. I bé, passe a llegir-li les diferents actuacions que s’han anat fent: bé, la primera 
ITE es passa l’any 2004, l’any 2015 s’executen treballs a la façana, la segona ITE en 
octubre de 2020. Després es va iniciar un expedient d’ordre d’execució. En març de 2021 es 
va emetre una ordre d’execució amb valoració i termini, es va presentar un recurs de 
reposició en via administrativa, que va ser desestimat, i per part de la propietat es va 
interposar un recurs contenciós administratiu que va ser estimat pel jutjat. La sentència, 
sense negar l’obligació de realitzar determinats treballs de conservació, va rebaixar la 
valoració municipal, que va passar de 117.000 a 24.400 euros. Es torna a emetre una nova 
ordre d’execució per aquesta última quantia al juny de 2023, i que el seu termini, hui dia, 
encara no ha expirat. Vull dir que, com pot apreciar, l’Ajuntament ha incoat tots els 
expedients oportuns i està fent un especial seguiment d’aquest edifici.

Sra. Paredes:
Bé, a nosaltres ens mou la por de perdre un bé emblemàtic i entenem que aquest edifici cal 
protegir-lo amb més fermesa i esperem que es puga resoldre com més aviat millor el 
contenciós.

Sra. Moltó:
El contenciós no és que estiga per resoldre, el contenciós el que va dictaminar és que la 
quantia que haurien d’abonar, les reparacions que havien de fer, era menor al que exigia 
l’Ajuntament i ara es troba en ordre d’execució de poder fer allò que en la sentència 
apreciaven en eixa quantia. Vull dir, l’Ajuntament no tan sols ha emés ordres d’execució, 
sinó que ha anat al jutjat, fins i tot defensant que s’invertiren més diners que el que ha 
decretat la mateixa sentència.

24. 29074/2023 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC «IDENTIFICACIÓ DELS LLOCS DE LA MEMÒRIA DEMOCRÀTICA»
El Sr. Rodríguez, portaveu del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

«Són molts els episodis històrics de la nostra ciutat que han marcat la nostra identitat. 
Principalment tots aquells protagonitzats pel moviment obrer. L’origen industrial d’Alcoi i el 
seu desenvolupament productiu al llarg dels temps, ha propiciat un escenari ple 
d’esdeveniments que han situat a la ciutat com a un dels més importants referents de la 
lluita obrera. En concret els fets del «Petrólio» de 1873, el període de la guerra i les 
col·lectivitzacions de 1936 i la lluita per la democràcia dels anys 70 fins la fi de la dictadura, 
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són, sens dubte, moments històrics de gran importància. Tots ells motiu d’estudis que han 
datat i preservat la memòria històrica de la ciutat. 

Des de Guanyar Alcoi, entenem que hem de posar en valor la nostra història, i disposar-la 
per al seu coneixement al conjunt de la ciutadania local i d’aquells que ens venen a visitar. 
Una bona iniciativa, més enllà del que fins ara s’ha fet, i s’ha fet molt bé, tant des de 
l’Ajuntament com d’entitats cíviques de la ciutat, seria disposar d’una senyalització dels llocs 
urbans que encara queden on es van produir aquests esdeveniments i mitjançant una 
aplicació QR, informar dels fets ocorreguts en aquests llocs i indicar les rutes disponibles per 
a cada període històric. Rutes que, a més a més, guiades ja han estat programades en 
alguna ocasió i que estan molt ben documentades. Tres rutes de tres períodes concrets, la 
ruta del petroli, la dels escenaris de la guerra i la ruta de la memòria obrera 1974-1976, que 
donarien informació detallada a la ciutadania alcoiana i als visitants dels fets protagonitzats 
pels treballadors de la nostra ciutat.

És per això que presentem el següent prec:

Que l’Ajuntament d’Alcoi estudie la possibilitat de senyalitzar, als espais que encara 
perduren, «els llocs de la memòria» d’aquests tres períodes històrics protagonitzats pel 
moviment obrer de la ciutat, de manera que s’informe dels fets produïts en cada un dels llocs 
i s’indiquen les diferents rutes a seguir per al major coneixement dels fets.» 

Sr. Trelis:
Bon dia a tots. Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Estudiarem la possibilitat de senyalitzar els llocs i 
es valorarà quina és la manera més apropiada per a donar aquesta informació. Com ja es va 
comentar en el Ple del passat 8 de setembre, la Sra. Lorena Zamorano, des de la Regidoria 
de Turisme, està oberta a qualsevol proposta programàtica que ajude al ciutadà, bé siga 
local o visitant, a conéixer el nostre patrimoni social, històric i cultural. Cal apuntar que hui en 
dia encara cap entitat de les que fan aquestes rutes s’ha posat en contacte amb aquesta 
Regidoria. Evidentment, considerem oportú i important valorar qualsevol fet o lloc que faça 
valdre la nostra història, sempre que les circumstàncies així ho permeten; per tant, acceptem 
el prec.

Sr. Rodríguez:
Doncs, moltes gràcies. Simplement, un aclariment, nosaltres som una entitat més d’Alcoi, és 
a dir, som una agrupació, un partit polític o una plataforma ciutadana que fem propostes al 
plenari. Ho dic perquè no cal esperar molt més, simplement demanem l’estudi, que us 
agraïsc que arreplegueu el prec per tal de conservar una de les coses que, a més, està molt 
ben estudiada per part dels historiadors, estan molt ben definides, que ja s’han fet allí rutes 
guiades, a més molt ben fetes, i des del Departament de Turisme. Però cal que continuem el 
pas d’aprofundir i de fer valorar el nostre patrimoni, també del moviment obrer que ha 
significat tant en el nostre poble. De tota manera..., això, t’ho agraïsc moltíssim l’acceptació 
del prec.

Sr. Trelis:
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D’acord, simplement, farem tot el que estiga en la nostra mà per a fer realitat aquesta 
proposta.

25. 28549/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC CARTELLERIA FESTES DE SANT JORDI
Sr. Cantó:
Gràcies.

El Sr. Cantó, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“El gobierno municipal ha anunciado en prensa...”

Sr. Cantó:
Bé, i ho acabem de debatre.

 “su voluntad de solicitar a la Generalitat que declare día festivo el 23 de abril.

Coincidimos con el gobierno en esta voluntad de mostrar la importancia que para Alcoy 
supone el patronazgo de San Jorge y para reforzar esta convicción, les trasladamos el 
siguiente

RUEGO

 Que en los carteles anunciadores de nuestras fiestas de moros y cristianos, tanto en 
los que se utilizan como publicidad en otras poblaciones como los que se instalan en 
las distintas entradas a nuestra ciudad, figure la leyenda de: Alcoy, Fiestas de moros 
y cristianos en honor a San Jorge. (o en valencià, si així és procedent)”

Sra. Zamorano:
Gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a tots els que estan veient-nos. Mire, en la legislatura 
passada, i vosté ja estava, ja se'ls va explicar al seu grup la postura del govern i la nostra 
postura sobre això i no li vam acceptar el prec aleshores i ja li anticipe que no anem a fer-ho 
ara. Aquest prec, a més, té tota la pinta de ser conseqüència de la moció que hem presentat 
el Grup Socialista a aquest plenari perquè es declare festiu el 23 d'abril, i que jo crec que no 
els ha provat massa –perquè pensen..., jo crec que tenen el convenciment que les Festes de 
Sant Jordi i el patró són seus i totes les iniciatives que han de ser o passar per vostés–; i, en 
aquest cas, el Partit Socialista s’ha avançat i el que ara volen és evidenciar, un poc, la 
incoherència d’aquest govern entre unes mesures i unes altres. Però jo crec que no podran 
evidenciar això perquè no són tal. Mire, la devoció a Sant Jordi, com li dic, no entén de 
colors polítics i no és patrimoni de ningú. La té qui la té, i no la té qui no la té. Per als 
alcoians, també he de dir que no tots, la Festa té un component religiós, com la majoria de 
festes locals de tots els pobles del nostre estat, perquè venim d'una tradició catòlica i, sent 
així, que jo crec que fins ací podem compartir... Realment, pensen vostés que per al turista 
també té aquest component? Pensen que el turista se sent atret pel fet que els Sant Fermins 
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siguen en honor de Sant Fermí, o que les Falles se celebren en Sant Josep, o que les 
Fogueres se celebren en Sant Joan?

Sr. Cantó:
Gràcies. La incoherència d’aquest govern no la volem demostrar nosaltres, la demostren 
vostés cada dia. Les Festes de Sant Jordi, no vaig a fer cap panegíric, perquè ací tots ens 
coneixem i tots coneixem les festes de sobra, no són unes festes saturnals, no són les 
dades de la collita que després l’església va adoptar, naix sent tan sols per honrar a Sant 
Jordi. L’espectacle grandiós que ara celebrem ací tots i que és motiu que vinga turisme i que 
vinga tot el món, només té un origenm que és Sant Jordi, i això es pot compartir, 
religiosament o no, no té perquè; però les festes de Moros i Cristians d’Alcoi són en honor 
de Sant Jordi i així és el cartell que ha d'anunciar-ho, no té més misteri. No sé quina 
vergonya, quina por tenen vostés de dir que les Festes d’Alcoi són en honor de Sant Jordi.

Sra. Zamorano:
Mire, no és una por ni anem en contra de la religió ni de Sant Jordi ni de... Li ho explicaré 
una altra vegada perquè jo crec que ja ho vam fer en la legislatura passada, però que són 
qüestions molt tècniques, li les tornaré a explicar. Mire, les Festes de Moros i Cristians són 
moltes coses, són segurament les més antigues, són BIC, són d'Interés Turístic 
Internacional i per als alcoians i, sobretot per a la família festera, són en honor de Sant Jordi. 
Però si parlem de turisme i de comunicació publicitària, el factor diferencial respecte d'altres 
festes similars dels pobles valencians, que de festes de Moros i Cristians n’hi ha moltes, el 
factor diferencial, dic, és que les d’Alcoi són d'Interés Turístic Internacional. Imatge i 
missatge: L'objectiu de la comunicació publicitària és estimular el plaer visual i buscar la 
predisposició del turista potencial a la generació d'expectatives a partir d'una imatge que se 
li projecta com una promesa de satisfacció. En publicitat s'estudien les principals qualitats 
d'un producte respecte de les expectatives del segment turístic a qui va dirigit. Però, a més, 
com deia abans, els propòsits de la comunicació s’enfoquen cap a la diferenciació basada 
en estratègies competitives, és a dir, oferir una imatge impossible de trobar en un altre lloc 
que identifique Alcoi i ens singularitze. Pel que fa al missatge, el llenguatge i, d'acord amb la 
tècnica lingüística aplicada als textos publicitaries, es projecta, a Alcoi dic, és el que 
intentem seguir, una sintaxi senzilla amb enunciats breus i exhortatius i que faciliten una 
comunicació directa i ràpida al receptor i sobretot que no s'oculte la imatge, que si hem 
aconseguit triar bé i arribar al turista, serà la que genere aquesta expectativa i desig del 
turista de visitar-nos. En conclusió, i per no fer-ho més llarg, l'estratègia que anem seguint 
des de la Regidoria de Turisme en matèria de comunicació promocional, i pense que no està 
anant malament,, es basa en fotografies potents del recurs d’Alcoi o de recursos d’Alcoi, que 
presenten situacions úniques lligades necessàriament a la nostra ciutat, topònim que 
sempre adquireix molta notorietat en la composició i un text breu, que en aquest cas i pels 
motius que he exposat abans, és la denominació honorífica que representa des del punt de 
vista turístic la consideració de Festes d'Interés Turístic Internacional. Entenem en aquest 
missatge publicitari no cap a la devoció religiosa perquè al públic a qui va dirigit és un públic 
divers i multicultural, al qual el component religiós, com ja li he dit abans, de la nostra Festa, 
no li serà un factor d'influència en la seua decisió de viatjar al nostre..., a la nostra 
destinació, el fet de poder gaudir d'un espectacle amb reconeixement internacional pot ser 
que sí. Per tant, i amb açò acabe, pensem que cal fer una comunicació interna, local de les 
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nostres festes i aquest paper el juga el cartell de festes, que evidencia la devoció a Sant 
Jordi del seu poble, del poble d’Alcoi, i una altra comunicació turística de portes a fora en 
què han de primar-se uns altres aspectes en la composició semàntica del missatge perquè 
faça la funció que ha de fer, que és atraure turistes.

26. 28558/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC ACCESSOS I CÒPIA
Sra. Lirio M.ª García:
Si, gracias. 

La Sra. Lirio M.ª García, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“El ROM en el artículo 19 reconoce el derecho de los concejales a recibir información, uno 
de los instrumentos para recibir esa información son los accesos y copia.

Por tanto, paso a leer el ruego:

RUEGO

Que el Gobierno garantice el cumplimiento del artículo 19 del ROM”

Sra. Zamorano:
Primer de tot cal dir que, evidentment, li accepte el prec. Per què no podria no acceptar-li’l, 
perquè és una obligació legal, però no sé ben bé a què ve aquest prec.

Sra. Lirio Mª. García:
Este ruego lógicamente tenían que aceptarlo porque sino estarían incumpliendo el ROM, 
pero con este ruego queremos dejar patente como actúan. ¿Recuerdan la legislatura 
anterior, las varias denuncias que presentamos el grupo municipal del partido Popular ante 
el Síndic de Greuges?, y fueron precisamente por eso, por la falta de acceso a la 
información, les leo textualmente, una de las cosas que les dijo: “Ante las trabas o 
cortapisas con que se intenta limitar la labor de los grupos de la oposición, calificando estas 
prácticas como graves atentados al derecho de participación política.”, “grabes atentados”, 
eso es lo que les dijo el Síndic a ustedes, pues seguimos igual, aquí no ha habido propósito 
de enmienda y seguimos tal y como estábamos, voy a poner una serie de ejemplos: 
Pedimos un acceso y copia, un acceso y copia del proyecto que soluciona los puentes en el 
carril bici de l’Alameda y se nos da un enlace con 400 documentos, evidentemente ninguno 
de esos 400 documentos estaba la solución porque es que no la tienen, pero bueno, 
volvemos a lo fuerte, ¿no?, 400 documentos, me imagino que les haría mucha gracia, no, 
enviarnos ese enlace, imagino que si. Entramos en una rueda de prensa, entramos en una 
rueda de prensa, desde el primer momento manifestamos que ni vamos a intervenir ni 
vamos a interrumpir, únicamente queríamos enterarnos de algo tan importante como que iba 
a hacer el gobierno ante una sentencia como la que había habido de la peatonalización y se 
nos hecha sin contemplaciones. Entendemos que ese día estaban bastante tocados porque 
claro, debe ser bastante frustrante que la justicia les quite la razón de algo que han 
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defendido a capa y espada y se las de a los vecinos y a nosotros. Y un tercer ejemplo, que 
además este es más reciente, pedimos un acceso y copia de todas las infracciones 
cometidas por la peatonalización, de cuantas se han convertido en multa y de qué importe 
se ha ingresado con respecto a este tema, aquí incumplen el ROM, se nos contesta tarde, y 
se nos contesta muchísimo menos de lo que hemos pedido. Evidentemente, ahora la 
reacción lógica, que es la habitual que tienen ustedes, es que nos estamos metiendo con los 
técnicos, con los funcionarios…

Sr. Alcalde:
Vaja acabant.

Sra. Lirio Mª García:
Si, acabo, con los funcionarios y poniendo en tela de juicio su labor, pero nosotros no nos 
metemos con el funcionario, porque sabemos que el funcionario nos da la información que 
ustedes les dicen que nos den, por tanto, y acabo, ustedes, el gobierno del diálogo, de la 
transparencia, de la humildad, la humildad, la humildad no solo tiene que servir para 
discursos de investidura y ruedas de prensa, sino que la humildad también se tendría que 
practicar. 

Sra. Zamorano:
Sí, mira, arran de la humitat i sobre l’aplicació de l’article 19, ens hem d'aplicar tots, vostés 
també, eh!, perquè el punt 2 d’eixe article diu que: «s’ha d’indicar per escrit la documentació 
que necessiten, la qual haurà de concretar-se.». I ací estem cansats de rebre en l’Alcaldia 
peticions genèriques d’accés als expedients, i ara, que nosaltres no neguem eixe accés 
genèric a l’expedient «x», com vosté ha dit, accés a l’expedient d’un projecte, Sra. Lirios, el 
projecte no és un paper, el projecte el componen molts documents, i el que se li ha donat 
accés a eixe projecte, i vosté haurà de triar; i, si no, centre’s vosté en les consultes i en el 
que vol demanar i tindrà un paper o dos o els que haja demanat`. Però si demana un accés 
genèric a un expedient, doncs se li dona tot l’expedient, com és més que normal. I una altra 
cosa li dic, l’accés, també ho posa el punt 2: «l’accés a l’expedient no comporta que els 
tècnics hagen de fer-li a vosté un informe». Aleshores, si s'ha de processar eixa informació, 
se l'hauran de processar vostés, i si s'ha de processar i es pot processar, hauran d'esperar-
se que per les circumstàncies de treball del departament es puga fer eixa tasca. Però el que 
no pot ser és el que fan vostés, dir que estem incomplint aquest article quan vostés estan 
demanant per una part un accés genèric als expedients i després queixant-se que els 
expedients són molt extensos; doncs clar que són molt extensos els expedients, i mire, per 
acabar, perquè jo crec que no cal redolar més en el tema, açò que ens demanen a 
nosaltres, apliquen-s’ho, perquè a l’Alqueria d’Aznar, què està passant? Els companys del 
PSOE han hagut d'anar al síndic de greuges perquè els companys vostres del PP no estan 
donant-li accés al registre. Aleshores, quin criteri tenen, ací un i allà un altre, perquè jo crec 
que el criteri és el mateix, no?

27. 28560/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC I PREGUNTA ANIVERSARI POLICIA NACIONAL
Sra. Lirio M.ª García:
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¿Ya sabia que era yo?

Sr. alcalde:
Hombre, nos conocemos ya.

Sra. Lirios M.ª Gacía:
Ya.

La Sra. Lirio M.ª García, concejal del grupo político POPULAR, lee la siguiente pregunta:

“El 13 de enero de 1824, por una Real Cédula de SM. Fernando VII, se crea la Policía 
General del Reino, antecedente de la Policía Nacional.

El día 27 de Marzo de 1824, por una REAL ORDEN, se establece la SUBDELEGACION DE 
LA POLICÍA GENERAL DEL REINO, en Alcoy.

Por tanto el año 2024 es de doble celebración.

PREGUNTA

¿Qué actos piensa realizar el Gobierno para conmemorar este aniversario?”

Sr. Alcalde:
I estic segur que també esperarà que li conteste el Sr. Martínez.

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bé, nosaltres ja ens hem reunit amb el comissari en cap de la 
Comissaria d’Alcoi, el Sr. Alcalde i jo, i també amb algun altre membre. Si que és cert que 
anem a preparar eixe aniversari al llarg de tot l’any, en alguns casos ja tenim algunes 
qüestions que jo crec que per..., jo crec que els que estan, per dir-ho d’alguna manera, més 
implicats són els que han d’anunciar-ho públicament i jo crec que ho faran en breu. Jo crec 
que..., no sé..., no sé quan, si s’ha traslladat ja a la premsa, però en algunes reunions 
internes de determinats estaments ja se n’ha parlat. Sí que volem commemorar aquest 
aniversari amb més actes. També li dic una cosa, estem a expenses..., nosaltres ja hem 
parlat amb la Subdelegació de Govern, però estem a expenses que s’establisca un nou 
govern a l’Estat, que en breu dades serà una realitat i a partir d’ací tornarem a parlar amb la 
Delegació de Govern o amb la Subdelegació de Govern per intentar mantindre un calendari 
comú que ens puga..., jo que sé..., donar l’homenatge que es mereix la Policia Nacional. 

Sra. Lirios Mª García:
Pues paso a leer el ruego.

La Sra. Lirios Mª García, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“RUEGO
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Que el Ayuntamiento lleve a cabo una serie de actos y/o reconocimientos que estén a la 
altura de una institución tan importante como la Policía Nacional”

Sr. Jordi Martínez:
Li acceptem el prec i esperem estar a aquesta altura. 

Sra. Lirio M.ª García:
Que lastima porque, haber, lo que nos hubiera gustado escuchar, no…, haber, aceptan el 
ruego, no, no, no, aceptan el ruego, lo que pasa es que, lo que teníamos la esperanza es 
que tuvieran más claro el tema porque además está ahí ya el 2024, y nos hubiera gustado 
que en lo que nos hubieran dicho es que iban a empezar a hacer todas las gestiones para la 
concesión de la medalla de oro al cuerpo de la Policía Nacional, es un aniversario, no solo 
en España, es que es un aniversario también en Alcoy, Alcoy fue una de las 126 
subdelegaciones de la Policía Nacional, y yo creo que eso es algo que tenemos que poner 
en patente que es muy importante, ¿se han parado a pensar la labor que realiza la Policía 
Nacional?, ¿de las misiones internacionales en Asia, en África, en América?, ¿de lo difícil 
que es su labor, en muchísimas ocasiones, incluso cuando tienen que velar por la unidad de 
España, como hicieron en Cataluña, y el trato vejatorio que recibieron por parte de Sánchez 
y los suyos, incluso llamándoles “piolines”?, ¿del papel tan importante, situaciones 
excepcionales como el COVID?, teníamos la oportunidad, aquí en Alcoy, de dejar patente el 
reconocimiento y el cariño que tenemos a la institución, pero nos tememos que puede ser, 
que una concesión de medalla de oro, para ustedes, sea algo, es demasiado, y pueden 
llegar a un desacuerdo con sus socios de gobierno, sus socios del pacto del Parterre, 
porque ya han tenido algún que otro desencuentro con ellos, alguno que otro, uno de ellos, 
volvemos a…, nos consta, volvemos a recordar, el 9 d’octubre, nos consta, que parte del 
gobierno socialista se sintió molesto por la actuación lamentable del artista Xavi Castillo i 
que en cambio la concejal Guillem avaló totalmente, también nos consta que el Sr. alcalde a 
manifestado siempre ante foros de empresarios su apoyo a un proyecto futuro, “Alcoi Sur”, 
sin embargo, igualmente, la concejal Guillem ha mostrado, públicamente, su total 
desacuerdo en este proyecto, y claro, puede ser que este tema, de la concesión de la 
medalla de oro, fuera otro punto de desacuerdo, y lo dicho, una lástima, una lástima porque 
saben que nosotros les hubiéramos apoyado totalmente, en este tema, y es una pena 
porque, y da igual, porque podrían argumentar que es que este tipo de concesiones es 
importante que salgan con unanimidad o que sean aprobadas con unanimidad, pero bueno, 
no lo fue, la concesión a Toni Miró, en la legislatura anterior, que nosotros no apoyamos ni 
volveríamos a apoyar, evidentemente. 

Sr. Jordi Martínez:
Bé, jo tinc la gala de ser discret en les reunions que faig i quan un està assegut en una taula 
amb determinada gent i sap que està parlant-se de temes que no han de transcendir, no 
transcendeixen; per tant, no passa en tots els casos, perquè tots sabem com funciona açò, i 
vosté ho sap perfectament el que estic dient-li. Després, vosté ha parlat ara de..., del que 
és..., la Policia Nacional..., per descomptat que es mereix el reconeixement d’aquesta ciutat i 
de tot el país, per descomptat, només faltaria. Hi ha qui fa com algú de vostés que van amb 
la bandereta, grandota, com més gran la bandera, més espanyol soc, i mire, li llegiré una 
noteta de premsa i, a més, en castellà, perquè no és..., no són dades meues: «El Ministerio 
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del Interior», estem parlant de juny d’enguany: «El Ministerio del Interior, gracias a las 
ofertas públicas de empleo, ha recuperado, desde 2018, un total de 143.81 plazas, netas, en 
las fuerzas y cuerpos de seguridad del estado, cifra que ha permitido revertir los 13.077 
efectivos que se perdieron en el período 2012-2017»`. Sap qui governava en 2012-2017?, 
M. Rajoy, «y superar el récord histórico alcanzado en 2011», sap qui governava en 2011?, 
Jose Luis Rodríguez Zapatero, «España alcanzará pues los 156.453 agentes de Policía 
Nacional. El anterior máximo histórico había quedado fijado en diciembre de 2011, cuando 
las fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado, registraron un total de 155.149 efectivos. A 
partir de esa fecha, las plantillas de Policía Nacional y Guardia Civil, mandando Mariano 
Rajoy, experimentaron un acusado retroceso de reducción que llevo a que en diciembre de 
2017, ambas plantillas, sumaran, solo, 142.072 efectivos.”. , El millor homenatge que li 
podem fer a la Policia Nacional, sol fer-se sempre amb el Ppartit Socialista, i és donar-li més 
efectius que quan governa el Partit Popular, que el que fa és reduir-los, però després la 
bandera vostés se la posen, la més gran que troben, la bandera és barata, posar efectiu per 
a la seguretat de l’Estat, no ho és tant, però com nosaltres ho entenem, que són 
imprescindibles, eixe és l’homenatge que li fem diàriament a la Policia Nacional, dotar-los de 
més efectius i dotar-los de més dotació econòmica.

28. 28568/2023 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC SOBRE LA REALITZACIÓ D'UNA CAMPANYA INFORMATIVA SOBRE 
L'ORDENANÇA DE CONVIVÈNCIA CIUTADANA. 
Sr. Gabriel Guillem:
Bon dia, moltes gràcies. Intentaré ser breu, és l’últim dels punts. 

El Sr. Gabriel Guillem, regidor del grup polític POPULAR, llig el prec següent:

«La formació d'una zona d'oci entorn de les places del Pintor Gisbert i del Pintor Sala està 
generant importants problemes per als veïns de la zona. A les molèsties nocturnes que 
impedeixen el seu descans, s’afigen, en les nits i matinades que van des del dijous al 
dissabte, l'augment de la concentració de grups en l'exterior dels locals d'oci, arribant-se a 
impedir el trànsit de persones per les voreres i de vehicles per la calçada. Als carrers 
adjacents a la zona, situades en el Centre Històric i el primer eixample de la ciutat, 
augmenta de manera important la brutícia. Existint fins i tot, segons refereixen alguns veïns 
amb xiquets, el risc per a estos de patir ferides per la presència de cristalls trencats entorn 
dels llocs de la plaça del Pintor Gisbert.

La situació que s'està generant pot tindre com a conseqüència un buidatge del veïnat de la 
zona, substituït per residents ocasionals no arrelats, una pèrdua, per este motiu, del comerç 
bàsic de barri, i una devaluació del valor de les propietats. Hi ha una amenaça real en estos 
moments de degradació d'un sector important de la ciutat. És necessari prendre mesures 
per a impedir-ho.

Encara no fa un any es va aprovar l'Ordenança de Convivència Ciutadana en l'Espai Públic 
d'Alcoi, creiem que este instrument normatiu, amb la seua aplicació, es podria convertir en 
un mitjà que ajudara a la millora del benestar de tots els veïns i residents de la zona. Però 
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per a aconseguir-ho és necessari que siga coneguda per tots ells. Amb este objecte fem el 
següent prec:

PREC

Que es duga a terme una campanya informativa a Alcoi sobre el contingut de l'Ordenança 
de Convivència Ciutadana, especialment en l'àrea del Centre Històric i Primer Eixample i 
sobretot, sobre els articles 33, 37 i 40 d'aquesta ordenança i règim sancionador que 
comporta la seua infracció, dirigida a estudiants d'ensenyament secundari i superior, amb 
material divulgatiu tant en centres d'ensenyament mitjà i superior així com en els 
establiments d'hostaleria i oci. Aquesta campanya seria extensible al conjunt de la 
ciutadania, però indiquem els col·lectius, diguem més sensibles, Així mateix disposar de 
panells informatius amb extractes dels articles citats en els punts de la ciutat on es tinga 
notícia d'un major nombre d'infraccions de l'Ordenança.»

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. A pesar que en l'exposició de motius no estem del tot d’acord, sí 
que estem d’acord en el punt d’acord, en el que plantegen que és fer una campanya i molt 
ben adreçada, com bé estan plantejant, perquè al final del que parlen és que els més joves 
siguen al final els que siguen ells motor i transmissor del coneixement d’aquesta 
convivència, d’aquesta ordenança de convivència, que ja està donant els seus fruits i està 
funcionant molt bé. Treballarem entorn de fer aquesta campanya i anirem informant-los a 
tots els grups polítics.

Sr. Gabriel Guillem:
Perfecte. Moltes gràcies, sabem que és difícil demanar més efectius policials, la solució, 
doncs, posar més policia, podria ser una de les solucions, o el tema de la neteja, però anem 
a..., el bàsic és que la gent conega eixa ordenança i procuren complir-la. Gràcies.

Sr. Llopis:
El dels efectius també ho farem, perquè tenim 23 places que traurem i, per tant, anirem 
complint també en tindre més efectius disponibles per a la ciutadania.

PRECS I PREGUNTES:
Sr. Alcalde:
Gràcies, passem a precs i preguntes. Tinc 5, 4 precs.

29. GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI
PREGUNTA: EXPLICACIÓ SOBRE SITUACIÓ CONVERSIÓ EN ZONA DE VIANANTS 
DARRERE DE LA SENTÈNCIA
Sr. Rodríguez:
D’acord, gràcies, Sr. Alcalde. La pregunta, a veure, en la Junta de Portaveus, es va dir que 
en aquest ple es faria una resolució respecte de la..., renunciar a recórrer la sentència sobre 
el tema de la conversió en zona de vianants, se’ns va..., Jordi va tindre la referència de dir-
nos, ahir mateix, que no es duria aquesta resolució i jo crec que la ciutadania està molt 
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despistada, té incerteses; per tant, no sé si és oportú, jo crec que sí, que expliquem ben bé 
com queda la situació, si no fem aquesta resolució, en aquest plenari, i vore d’informar la 
ciutadania com estan les coses, perquè ací hi ha molts dubtes, moltes incerteses, i caldria 
explicar-ho amb detall.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, bé, com vaig traslladar als portaveus, nosaltres estem esperant, igual que és cert que 
nosaltres no vam recórrer fins a l’últim dia que, si jo no m’equivoque, era el dia 30 d’octubre. 
Hi ha una altra part que podria..., entenem que no, però podria haver-hi processalment, 
podria haver-ho fet; i, per tant, fins que no tinguem la comunicació que, pel que ens han dit, 
estarà en qüestió d’una setmana o dues setmanes, una resolució ferma del tribunal, perquè 
no s’ha recorregut per part de ningú. Fins a eixe moment l’ordenança està en vigor, 
l’ordenança està en vigor. És cert també que hi ha una sèrie de sancions que es podrien 
donar i que entenem que són malbaratament de recursos sancionar gent, perquè després 
haja de fer un recurs i tornar a contestar..., un malbaratament de recursos econòmics i 
sobretot administratius, i també, perquè jo crec que l’ordenança de conversió en zona de 
vianants que està en vigor, a banda de les sancions, té altres condicionants que faciliten la 
vida de la gent: poder circular, que tinguen preferència sobre els vehicles, que tinguen 
preferència sobre el transport públic... I en el moment que vinga la sentència ferma, tindrem 
2 mesos, i això és el que intentarem traslladar a algun tipus de resolució, segons el plenari, 
o donar-ne compte, de la mateixa sentència, en la qual tenen 2 mesos per a posar en..., per 
a posar en una situació anterior a la conversió en zona de vianants. Per tant, la conversió en 
zona de vianants està en vigor? Sí. Se sanciona? No se sancionarà, però també és cert que 
sí que hi ha una sèrie de preferències i una sèrie de beneficis que tenen ara els usuaris de la 
nostra ciutat.

Sr. Rodríguez:
Ho dic, més que res perquè la decisió «recorrerem», la decisió «recorrerem», «ho 
presentem al ple», «no ho presentem al ple», tot açò crea incertesa i allarga una qüestió que 
hauríem de..., entre tots, de resoldre. Aprofite, simplement, per a dir que entenc 
perfectament el que diu Jordi, però que tinga en compte el govern que aquest tema 
requereix..., és un tema de l’estat de la ciutat, i requereix, diguem-ne, la participació de tots, 
des del principi, d’acord?

Sr. Jordi Martínez:
A veure, participació, que és? Vull dir, podrem dir el que vulguem, però el tema de la 
participació en el procés anterior es va fer. En el procés que ve, es farà, i el que hem de fer 
és cenyir-se al que ens diu. Posem per cas que nosaltres, hui, poguérem aprovar una cosa, 
que probablement no tindria més transcendència que donar compte d’eixa sentència, però 
no estaria bé, que esperarem que el tribunal ho faça de manera definitiva. Entenem que les 
consultes que han fet jurídics, hui podríem aprovar una cosa, que entenem que és millor 
esperar definitivament a la sentència.

30. GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY
PREGUNTA SOBRE ACCEPTACIÓ O NO DEL PREC DE «LA MOCADORÀ»
Sra. Peidro:
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Si, gracias. Preguntar-le a la Sra. Guillem si finalmente me acepta o no el ruego de “La 
Mocadorà”.

Sra. Guillem:
Jo crec que li ho he dit clar, vull dir, que li he dit que propose dur-ho al Consell i que des 
d’allí, entre tots, puguem triar quines són les accions que farem. Vull dir, estic dient-li que no 
tenim el pressupost, o siga, els recursos, estic dient-li des del començament que són limitats 
i, per tant, jo li propose que els recursos que té el Consell, que puguem dur-ho allí i entre 
tots, que vostés estan allí, poder triar aquestes accions, no només aquesta, moltes més.

Sra. Peidro:
De acuerdo. Gracias.

31. GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY
PREGUNTA SOBRE «TANQUES DE DOBLE ONDA» AL CARRER SANT JOAN DE 
RIBERA
Muchas gracias. Es una pregunta sobre las Biondas de protección de la calle San Juan de 
Ribera. En el Pleno del 6 de septiembre de 2019, Vox Alcoy presentó un ruego para 
fomentar la protección de los quita-miedos ubicados en la Calle San Juan de Ribera en dos 
de sus curvas más pronunciadas, obteniendo como respuesta, por parte de este 
ayuntamiento, la aceptación del ruego y cito textualmente: «A la qual cosa sí que podem des 
de l’Ajuntament fer-ho”, por ello, la pregunta que les quiero transmitir es que, tras 4 años de 
espera, desde la aceptación de dicho ruego, ¿para cuando desde el Ayuntamiento creen 
que se va a proceder a la modificación o sustitución de estos elementos?

Sr. Jordi Martínez:
A vore, és que en l’encapçalament que fa vosté, parla d’habitatges.

Sra. Peidró.
Biondes (tanques de doble onda)

Sr. Jordi Martínez:
Ah!, tanques de doble onda, perdó, ho havia entés malament, jo dic…, no li trobava, no li 
trobava relació. D’acord, vosté diu a la revolta del Malalt.

Sr. Carlos M.ª García:
Los quita-miedos.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, sí, sí, però que allí es va fer una intervenció i es va posar, en la revolta, hi ha una barana, 
en la qual es passa per darrere, i el que es va acordar o el que es va demanar és que el pas 
per darrere estiguera d’una manera. Ara està, si no m’equivoque, amb un formigó, estic 
parlant-li de memòria, igual estic equivocant-me, i el que es deia és què es prolongarà com a 
vorera. Per cert, que amb el regidor no adscrit s’havia parlat d’això també, per a intentar fer-
ho a poc a poc, en les actuacions a «San Juan de Ribera». Si estic equivocat, doncs, no ho 
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sé..., m’agafa vosté ara que no sé ara què pot haver passat, però la tanca de doble onda 
està posada.

Sr. Carlos Mª. García:
Creo que no fue eso, fue entre la defensa que hay entre la lámina de metal y la parte de 
abajo, está vació, y se ven los pivotes, los pilares, era cubrir la parte de abajo también, 
porque eso si que causa un peligro para, para, para algún resbalón de algún motorista o lo 
que sea, que si que..., lo se porque lo he visto, he visto lo que pasa cuando hay un 
accidente de ese tipo y el motorista o el ciclista que resbala pega contra el poste, era cubrir 
esa parte de abajo.

Sr. Jordi Martínez:
Eh!, em pose a la seua disposició perquè pugem un dia, ho veiem i puguem aclarir la 
qüestió.

32. GRUP MUNICIPAL POPULAR
PREGUNTA SOBRE PAGAMENT HORES EXTRA QUE SE LI DEUEN A LA POLICIA 
LOCAL
Sra. Lirio Mª García:
Si, gracias. Hemos recibido información por parte del FESEP, de la Policía Local, del 
sindicato, informándonos que, por escrito, solicitaron al gobierno información de cuando iban 
a recibir el pago de las horas extras que se le adeudaban desde el 5 de julio. El Sr. Belda les 
contestó, tengo aquí el documento, diciendo que bueno, que ya se había realizado una 
modificación presupuestaria en el Pleno del 6 de octubre de este año, por la cual se iba a 
proceder al pago de estas horas extras. Nos consta que en ese pleno no se hizo ninguna 
modificación presupuestaria en ese sentido, se hicieron otras, pero no para pagar a la 
Policía Local, entonces nos…, haber nosotros en ningún momento hemos dudado de que 
este gobierno quiera mentir o engañar a la Policía Local, evidentemente habrá sido un error, 
no sabemos de que tipo, que ahora nos explicaran, pero tenemos claro que esto se va a 
cumplir, entre otras cosas porque como ya ha dicho el Sr. Martínez, es una forma de 
reconocimiento al cuerpo, en este caso, de la Policía Local, entonces querríamos saber 
cuando se les va a pagar estas horas extras.

Sr. Belda:
Haber, hay una modificación que paso por el último pleno, sino recuerdo, que aún no está 
en vigor porque está a exposición pública y tiene un trámite, cuando esté, hay una 
modificación de crédito que no va a una partida de horas de Policía, pero va a partidas de 
Personal, que están todas vinculadas, y como no se sabe el cálculo exacto de cada una de 
las horas, yo no le puedo decir, no se ha podido calcular cuanto vale cada una porque 
además son horas que se van realizando cada día, pero como hemos dicho y hemos 
contestado y el Sr. Belda ha contestado al FESEP, cuando esté efectivo, se hará el pago de 
esas horas, no hay ninguna falsedad en esa afirmación que el Sr. Belda le hizo al FESEP y 
que se cumplirá. 

Sra. Lirio M.ª. García:
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Nos consta que hay una modificación de crédito para, para…, el Departamento de Bienestar 
Social, pero no para la Policía, pero bueno, vamos a esperar y esto como…, esto es tan fácil 
como que se paguen y así demostraremos que nos están diciendo la verdad.

Sr. Belda:
Vuelvo a repetir que es una modificación que va a unas partidas de Personal, serán de 
Servicios Sociales o de la que será, y a partir de ahí se hacen todas las modificaciones 
internas, que las partidas de Personal funcionan así, usted no lo sabe, pero yo que lo 
gestiono le digo que si, con lo cual esas se pagarán como se han pagado siempre por parte 
de este gobierno a la Policía Local, hay veces que con 2 meses de demora, con 3, con 1, 
dependiendo de la situación en cada momento, pero siempre se ha hecho efectivo y se va a 
volver a hacer efectivamente, y así se ha comunicado a los miembros de la Policía Local, así 
se ha comunicado al FESEP, y yo entiendo que no hay, no va haber ningún problema.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 12:31 horas, de 
lo cual, como Vicesecretario, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. 
Presidente, en prueba de conformidad.

Vº Bº
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